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Újévi interjú Böhm Tibor vezérigazgató-helyettessel

Szép eredmények, növekvő feladatok
|j év, új élet! Fogatlkoztunk így már sokan egy- egy újév hajnalán. Biztos akkor is volt mindig reális oka, a f igadkozásainknak, de most a ’85-ös év előestéjén és majd az újév hajnalán, a munkáshétköznapjaink indulásakor igen megalapozott lesz a fogadkozás. Megalapozott azért, mert 1985. január 1- vel új vállalatszabályozás lép életbe, mely az eddiginél keményebb követelményeket állít gazdasági, műszaki, pénzügyi szakemberei ik elé egyaránt.

Böhm Tibor vezérigazgató-helyettessel az 1984. évi feladataink teljesítéséről és az új szabályozó rendszerről, ennek ismeretében a jövő évi feladatainkról beszélgettünk.
— 1984. augusztus 30-án 

a párt-végrehajtóbizottsági 
ülésen a vállalat gazdasági, 
gazdálkodási helyzetének 
elemzését tárta a végrehaj
tó bizottság tagjai elé. Ak
kor, valamivel több mint 
féléves eredmények nem 
mutattak rószaszín kepei 
termelési eredményeinkről. 
Hogyan foglalná össze most 
a vállalat egész éves ter
melési-gazdálkodási ered
ményeit?— Egy igen feszített éves gazdálkodási tervünket év közben át kellett értékelnünk. A teljesítmény-csökkenések miatt relatív önköltség-csökkenés jelentkezett. Ennek ellensúlyozására intézkedési tervet készítettünk, melynek eredménye augusztus 30-án még nem mutatkozott.— Ma mái- tudjuk, hogy az akkori reális elképzelést a 4 százalékos önköltségcsökkenést sikerült elérni. Az önköltség-csökkenésnek 40 százaléka többlettermelésből, 60 százaléka költséggazdálkodásból adódik.— Ez komoly erőfeszítést igényelt a fizikai dolgozóinktól; kommunista műszakokat, többletműszakokat. Mindenképpen nagy dolog, hogy sikerült elérni.— Az önköltség-alakulás folyamatos vizsgálata érdekében szükséges volt visz- szaállni a havi zárlati munkák végzésére és kalkulációk készítésére. Ez adminisztrációs többletmunka volt, de vállalni kellett, mert enélkül „vakon” tapogatóztunk volna.— Fontos cél az önköltség-gazdálkodásnál az alapos műszaki előkészítő munka. Alaposabb együttműködés kell a műszaki és a közgazdász között. A fajlagos vizsgálatoknál, a miértekre adott válaszoknál, ha nagy az eltérés, akkor még több elemzőmunka szükséges.— Ha nem önköltségi oldalról nézzük, hanem a bányaüzemek összteljesítmény oldaláról az éves

eredményeinket, akkor közel sem ilyen kedvező a kép.— A hatékonyabb foglalkoztatás érdekében vannak alapvető problémáink. Nevezetesen a rehabilitált dolgozóink hatékonyabb foglalkoztatása. Ezzel nem gazdálkodtunk eléggé ezévben. A közeljövő feladata, olyan termelő terület megteremtése, ahol ezt a dolgozói ré

Csöndör László felvételeteget hatékonyabban foglalkoztathatjuk. Például a fú- rószár-kovácsoló műhely továbbfejlesztése.— Fokozott elvárás mutatkozott az év során a készletgazdálkodással szemben. Az év első felében a vállalat pénzügyi bevételei nem folytak be időben. Munkáink kissé hosszabb átfutási idővel fejeződtek be és ez mind vállalati készletet terhelt. A H. félév során lényeges változás mutatkozott, s I—III. negyedéves viszonylatban már megtakarítás volt. Remélem, hogy éves szinten a készlet kronologikus átlaga a tervezett szinten, vagy az alatt fog jelentkezni.
— Az augusztus 30-i vb- 

ülésen elhangzott, hogy az 
élőmunkával mint terme
lési tényezővel 1985-ben job
ban kell gazdálkodnunk, 
mint eddig. Mit jelent szá
munkra az élőmunkával 
való gazdálkodás, ismerve 
az új vállalatszabályozási 
rendeleteket?— Annak ellenére, hogy

az új szabályozó rendeletben mentesek vagyunk a béradó fizetési kötelezettség alól — ugyanis ez az új forma alapvető célja az élőmunkával való fokozottabb takarékosság —, mégis fontos szempont az élőmunkával gazdálkodni. Ha a gazdálkodási összetevőket vizsgáljuk, akkor azonos hányad az élőmunka, mint az anyag- és energia költsége. E kettő együtt a vállalati költség több mint 80 százalékát jelenti. Ezért elképzelhetetlen, hogy csak anyaggal takarékoskodhatunk, hogy csak anyagban gondolkodhatunk.— Az anyagár emelkedik, ezzel ésszerűen kell gazdálkodni. Itt a takarékosság

nem mehet a biztonság rovására, sem a jövő veszélyeztetésére. Nem lehet elhanyagolni a folyamatos állóeszköz fenntartást sem. Itt sem elsősorban a létszám csökkentésére gondolok, hanem a termelékenység növelésére. Itt is a relatív önköltség-csökkentésre van szükség, az összevont mutatók, az egy főre jutó termelési érték javítására, arra, hogy mindenkit a munkaképessége szerint a legmegfelelőbben tudjunk foglalkoztatni.
— Hogyan kapcsolná ösz- 

sze ezt a rehabilitációval?— Nem kell annyi für- dős, portás, hanem a rehabilitált dolgozók hatékony foglalkoztatását kell megoldani. Ehhez a már említett munkahelyek további bővítése kell és a más vállalatokkal és társadalmi, tanácsi szervekkel szoros kapcsolattartás.— Ügy érzem, az emberi humanitás az, hogy akik itt vesztették el munkaképességüket, vagy ártalmat szen-

védték, ne érezzék, hogy kegyelem kenyéren vannak. Erezzék, hogy hasznosak még'. A központi keresetszabályozás mellett is a vállalaton belül, szükség lesz egy olyan szabályozó beiktatására, amely az üzem gazdasági vezetését ösztönzi ezen dolgozók foglalkoztatására.
— Milyen lényeges válto

zást jelent a vállalat gaz
dálkodási rendjében az új 
szabályozórendszer?— Alapvetően változik a szabályozórendszer, különösen a formája. Hatásában a cél, a hatékonyság fokozása. A megjelent rendeletek átmeneti jelleget képeznek. A ’85-ös év szabályozórendszere próbája a VII

ötéves terv szabályozó rendszereinek és ez nálunk is ráhangolást kell, hogy jelentsen a későbbi feladatokra.— Haladást jelent, hogy koncentrálódnak a vállalat rendelkezésére álló eszközök, csökken a különböző Pénzügyi eszközök „pántlikázott” jellege.— Üj fogalom, az összevont érdekeltségi alap, amelyből a vállalat döntése alapján kötelező sorrendiség mellett fordíthat beruházásra, készletnövelés esetén forgóalap-feltöltésre, kulturális, szociális alapokra, jutalmakra, ösztönzési prémiumra.— Béradó és vagyonadó nincs. Ennek oka, hogy a bányavállalat népgazdasági szinten, mint alapanyag-ki- termelő ipar rendkívül fontos. Nagy élőmunka hányadot is képviselnek.— Űj fogalom még a kereseti adó. A bányászat és vállalatunk a központi ke- resetszint-szabályozásba tartozik, amely alatt azt kell érteni, hogy minden évben

KÖSZÖNTJUK
AZ ÉVES TERVÜKET TELJESÍTETT 
VAJVÉGI SZOCIALISTA BRIGÁDOKAT

>1 IV- sz- banyaüzem

. f 20-as csapat, csapatve-\ zető: Horváth István. 32-\ cs csapat, csapatvezető:
f Erdős Mihály. 33-as csa-/ -zv pat, csapatvezető: Bozó

I I I István. 28-as csapat, csa-
'*A'lllas patvezető: CsizmadiaSándor. 35-ös csapat, csapatvezető: Tóth János. 22-es csapat, csapatvezető: Fonyódi Tibor. 36-os csapat, csapatvezető: Timcsuk Imre. 39-es csapat, csapatvezető: Hideg György. 11-es csapat, csapatvezető: Sámuel József. 17-es csapat, csapatvezető: Gyulai István. 21-es csapat, csapatvezető: Fórrai András. 71-es csapat, csapatvezető: DeákLászló.

Vezetőségválasztó tag
gyűlések helye és időpontja

II. SZ. BANYAÜZEMI. körlet 1985. január 8., 13.30 óra üzemben. II. kör- 'et 1985. január 8., 13.30 óra üzemben. III. körlet 1985. január 9., 13.30 óra üzemben. IV. körlet. 1985. január9., 13.30 óra V. sz. bányaüzem. Iroda 1985. január 9., 13.30 óra üzemben. Szállítás 1985. január 10., 13.30 óra üzemben. Gépészet—fúrás 1985. január 10., 13.30 óra üzemben.III. SZ. BANYAÜZEMMélyszint I. 1985. január7., 16.15 óra Ságvári nagyterem. Mélyszint II. 1985. január 14., 16.15 óra Ságvári kisterem. Mélyszint III. 1985. január 14., 16.15 óra vlunkásőr-körlet. Gépészet ■985. január 10., 15.30 óra Ságvári nagyterem. Szállítás—bányafúrás 1985. janu- ir 14., 15.30 óra Ságvári kis
a kormány határozza meg, hogy adóteher nélkül hány százalék a keresetszínvonal- emelkedés. Ha ezt túllépjük, akkor progresszív kereseti adó jelentkezik, amit az osztatlan érdekeltségi alapból kell fizetni.— A szabályozó változása az eddiginél jobban feltételezi, hogy a vállalatok nem egyik évről a másikra gondolkodnak, hanem a hosszabb távú gondolkodást állítják előtérbe.

— Egyik fő célként hatá
rozta meg ön a már emlí
tett vb-ülésen a termelési 
eszközök fokozottabb ered
ményességgel való felhasz
nálását. Egyáltalán mire 
gondolt, s van-e valami el
képzelése a vállalatveze
tésnek a cél érdekében?— Arra gondolok, hogy csak akkor szabad növelni a termelő berendezések számát, ha azzal többet is termelünk. Például a rakodógép száma növekedett, a termelés nem, tehát a kihasználtság csökkent, megnőtt az egyéni szerszámok, különösen a kézi szerszámok száma. Lehet, hogy az egyéni munkát csökkentette, ez helyes törekvés, de nincs hatása a termelésre. Fő cél: a szűkös erőforrásokat arra felhasználni, hogy egyrészt csökkentsük a nehéz fizikai munkát, könnyebbé tegyük

terem. Iroda 1985. január10., 15.15 Ságvári kisterem.
IV. SZ. banyaüzem Szállítás alapszervezet 1985. január 15., 14.00 óra üzemben.SZOLGÁLTATÓ üzemI-es alapszervezet 1985. január 7., i5.20 óra Központ nagyterem. Il-es alapszervezet 1985. január 8., 14.00 óra üzemi könyvtár. III-aS alapszervezet 1985. január10., 14.00 óra öntöde. IV-es alapszervezet 1985. január10., 15.30 óra Központ kisterem. V-ös alapszervezet 1985. január 8., 14.30 óra üzemi nagyterem. VI-os alapszervezet, 1985. január10., 15.00 óra Központ tanácsterem. VII-es alapszervezet, 1985. január 9. 14.30 óra üzemi tanácsterem.KUTATÓ-MÉLYFÚRÓÜZEM1985. január 15., 16.OO óra Központ kisterem.KUTATÓ-FEJLESZTŐÜZEM1985. január 9., 16.00 óra Központ nagyterem.ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEMIV. alapszervezet 1985. január 15., 14.00 óra üzemben.

a bányamunkát, másrészt mindez jelentkezzen a többlettermelésben.— Másik terület a differenciált ösztönzés. Ha mindent az érdekeltség közös asztaláról csinálunk, akkor ez is ide tartozik.
— A dolgozók élet- és 

munkakörülmér jeinek ja
vítása érdekében mit tervez 
a vállalatvezetés 1985-re?— Elsősorban a beruházásban szereplőket, hisz pénzügyi fede. tünk nem lesz több, mint 1984-ben, A nehéz fizikai munka csökkentése továbbra is feladat. Folytatjuk a már megkezdett önrakodógépek kiszolgáló szervizkocsijának a fejlesztését. Részben a Szolgáltató üzem által fejlesztett változatot, -észben külső cégét.— A védőétejek nyersanyag-normáját ben az évben emeltük u m, de költségkihatása jó-, .re jelentkezik.— Rehabilitált dr >zóink foglalkoztatására fe sztjük a fúrószár-kovácsr • műhelyt. Ide tartozik Közvetlenül a bérfejlesztés is.

— Végül mit kíván uz új 
évre dolgozóinknak a ve
zérigazgató-helyettes ?— Nagyon jó egészséget, munkasikereket és sok boldogságot csalódjuk körében.Kukái András
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ÉRCBÁNYÁSZOK FEL NE SÜLJETEK !

A MEV DOLGOZÓINAK KOZKIVANATÜ KÜLÖNKIADÁSA

1985. január 1-én! Már most 
biztosítsa helyét!

MŰSOR
1. „Nincsen pénzem, se do

hányom .. Kesergők a válla
lati párt- és szakszervezet gyűj
téséből. Előadják: Tóka Jenő, 
Kovács István és Mészáros Ist
ván. Kísér: a MÉV egyesített 
népi nagyzenekara. Vezényel: 
Kapolyi László.

2. „Nem, nem, nem, nem... 
nem megyünk mi innen el.” 
Előadja: II. sz. bányaiizem kó
rusa. Vezényel: Bujtor Béla.

3. Kabátária Puccini: Bohém
élet című operájából. Előadja 
a Munkásellátási osztály szín- 
társulata.

4. Hamupipőke. Mesejáték 1 
felvonásban. Előadják: a Kuta
tó-fejlesztő üzem „Andersen” 
körének színjátszói. Igazgató: 
dr. Czeglédi Béla.

5. Rozsdatemető. Drámarész
let. Előadják: a bányaüzemek 
gépészeti vezetői és a Szolgál
tató üzem meghívott színját
szói. Rendező: Bánik Jenő.

G. „Vörös bort ittam az es
te . . .” Bordalok. Előadják: a 
föld alattiak egyesített RÉDOSZ 
kórusa. Vezényel: az Olimpia 
III. osztály üzemvezetője, mint 
vendég.

7. „Mi vagyunk a legjobbak!” 
Válogatás Mohamed Ali, volt 
ökölvívó világbajnok emlékira-

Előszőr (és utoljára:)

A MÉV nagy családi műsoros estje
1G. „Hogyan kellene egymillió 

forintot lopni? ’ Filmvetítés. A 
nagysikerű amerikai film pa
ródiája. Készítette: a Pénz
ügyiek és főkönyvelők Vállala
ti Gazdasági Munkaközössége. 
Közös képviselő: Bőhm Tibor.

17. Beethoven: „V. fafújós” 
(bocsánat sajtóhiba) fafúvós 
ötös. A műsorszám elmarad, ha 
Kolsovszky Rudolf főcenzor 
nem engedélyezi.

18. (Mellé) Kapcsoltam. Tele
fonos kvízjáték. Játékvezetők: 
a telefonosok. A műsorszám 
időtartama: bizonytalan.

1!). Bimbó-hintó. A MÉV tánc
dalfesztivál díjnyertes dalát elő
adja a KAKI (Kertvárosi Autó- 
buszközlekedésért Imádkozok) 
együttese. Szólógitáron játszik: 
Joe Bimbó.

Műsor után: Meleg ételek, hi
deg italok (az Olimpiában)! 
Tánc: Otthon!

Mindenkit szeretettel vár ja
nuár 2-án munkakezdéskor:

a Rendezőség

mint te ...” Népi odamondoga
tok. Előadja: az ÉDÜ Népraj
zos Köre. A gyűjtést irányítot
ta: Róka Péter. (A műsorszám 
alatt a bányaüzemek viszont
válaszait kérjük mellőzni.)

13. „Mi kacagva sírunk, a 
könnyünk mosoly . . .” Kávéhá
zi dalok. Előadja: a Központ 
Szalonzenekara. Karmester: 
Varga Mihály és dr. Patla Ká
roly (felváltva).

14. Három a kislány. Operett
részletek balettbetétekkel. Elő
adják: a MÉV primadonnái: 
Bujtor Bellácska, Kocsor Fran
ciska és Varga Lucácska. Beta
nította és a kísérő együttest 
vezényli, a kórusnak pedig bc- 
int: Szomolányi Gyula.

15. „Mert úgy fáj, fáj. fáj, 
fáj . . .” „Hazugság volt minden 
szavad.” Páros felelgetős dalok. 
Előadják: a „Notórius táppén
zesek kara” és az Eü. Szolgálat 
orvosainak egyesített pol-beat- 
egyiittese. Vezényel: dr. Bank 
József.

taiból. Előadja: a III. sz. bá
nyaüzemi műszakiak „Iroda
lom Barátok” köre. Rendező: 
Kocsor Ferenc.

8. „Gyere Bodri kutyám, szedd 
a sátorfádat...” Magyarnóták. 
Előadja: a „Vándormadár” kó
rus.

9. Mozart: Egy kis éji zene. 
Előadja: az „Olimpia bár” Ba
ráti Körének kamaraegyüttese. 
Vezényel: a Városi Rendőrka
pitányság kiküldöttje.

10. „Mint száműzött, ki ván
dorol ...” Magyar operarészle
tek az ország minden tájáról. 
Előadja: a Kutató-mélyfúró
üzem Operabarátok Köre. Szó
lót énekel: majdnem mindenki. 
Karigazgató: Tirkala Ferenc.

11. „Rejtély, hogyan történt 
nem tudom.” Régi slágerek, ál
landó szereplőkkel. Előadja: a 
IV. sz. bányaüzem tervteljcsí- 
tőinek együttese. Hangszerelte: 
Varga László.

12. „Vagyok olyan legény,

W A VASAT 
és a péMST /...

, (forintot /o/j

Virágzó kiskertek — virágzó termelés.Keller Gábor felvétele
Hegyrejáró monológjaLeforrtak már a borok. Nem is fog az úgy megártani, mint az a moslék mur- ci.Tiszta fejjel baktatunk felfelé a szőlőhegyre. Emitt- amott imbolygó alakok már lefelé. Ennyire erős lenne a nedű, avagy nagyon gyorsan csinálták? Nem szép dolog ennyit inni.A gazdának többfajta bora van. A csapat kizárólag udvariasságból végigkóstol- ia mindegyiket. A jobbikat többször is. Korán sötétedik. Ideje menni. Vicces ez a gazda, beenyvezte a széket Sebaj, majd megvárjuk, még felenged. A felengedést az asztalon levő poharak bánják.És elindulnak a legények!Egyvalaki kiválik a sorból és felüvölt. Nicsak egy sündisznó. Hogy vonzza az embert a kíváncsiság. Fut. Lehorgasztott, előrebukó

fejjel, hatalmas, elnehezült csúsztatásba menő lépésekkel utána. Hüjj! Megvan. Meg ám a keservit! Időközben kinőtte magát galagonyabokorrá. Holmi karcolásokkal megrakottan sikerült visszahúzni a kijárt útra. A fene, hogy ilyen keskeny utakat gyártanak. Leszekén még utász. Majd én megmutatom, hogyan kell ezt csinálni. No, mindegy, jobban megcélozzuk. Hoppá!Már látszanak a városi fények. Mit neki út! Usgyi toronyiránt. De hol a torony? És mi ütött ezekbe a kandelláberekbe? Futkosnak ! Valahogy azért mégis sikerült összefogdos- ni őket. Túlvilági hang: Már éppen ideje volt haza... Úristen, hogy nézel ki? Egy hátratekintés még megjárja! Vajon kinek beszélnek?
EQVSZER MÁR QVcfoTSÜNK. 
VÁLLELETUNR RÉSZ ERE IS

Miia Tibor rajza
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Hagyomány már, hogy az Ércbányász újévi számában felidézzük az elmúlt év megmosolyogtató sajtófurcsaságait, melyekből újságíróink, néha nyomdászaink jóvoltából idén sem voltunk szűkében. Vágjunk bele!„Több módszert is kipróbáltunk, most egy szovjet gyártmányút használunk” — írta lapunk. Vajon milyen lehet a szovjet gyártmányú módszer?„A vállalat úgy döntött, hogy a kapott bérpreferenciát a vájvégiek ... között 
ossza el...” Sem újságíró, sem nyomdász nem írhassa, nem mondhassa így!Ugyanebből a számból tudhatjuk meg, hogy a csapat >>•, • • pénteken és szombaton 
Játsza mérkőzéseit a család
tagjaik bevonásával”. Eltekintve attól, hogy a játssza szót nem egy sz-szel kell írni, szerencsés esetben jó

Az „öreg” Storcz átadja az Ércbányász és a sajtó ördöge által a bányásznapkor neki adományozott miniszteri dicséretet jogos tulajdonosának, ifj. Storcz Lászlónak.

Az V. sz. bányaüzem külszíni létesítményeinek műszaki átadása már nagyrészt megtörtént. Bár a föld alatt akadnak gondok, de ez mit sem von le abból az örömteli hírből, hogy a napokban szakavatott kezek próbállak ki a leendő műszaki fürdőt.

népes mérkőzést láthatunk a hétvégeken.Egyik számunk arról tudósít, hogy a balesetek közül a leggyakoribbak . . a 
járás közbeni elesésből... erednek. Ismét bebizonyosodott, hogy jobb ülni, mint járni, s jobb feküdni, mint ülni, mert abból nagy baj nem lehet.A március 15-i szám a tavasz első újságja. Ilyenkor nyílnak a sajtóhibák. Olvashatunk ebben ilyen szót: 
„válalati” — ez a félvállalati megfelelője, aztán azt, hogy „sortra ácsolunk” — tehát rá a könnyű, nyári rövidnadrágra, később ezt a szót, hogy „fejlámpályával”, ami majdnem helyes, de következet :sebb lett volna fejlámpájával írni. De van itt más is. „Betegségem miatt könnyebb mukát kellett keresnem, így 1972-ben kerültem a MÉV-hez.” — nyi-

Ezt írtuk mi,
azaz ezt is mi irtuk 1984-benlatkozza egy riportalanyunk. Mi meg mindenkinek azt mondjuk, hogy nem is olyan könnyű itt a munka.A május 1-i újságban megtudjuk, hogy „Az elnyomott és kizsákmányolt munkások első szervezett tüntetésére kilencvennyolc évvel ezelőtt került sor”. Utánanéztünk, például a sziléziai takácsok felkelése pontosan 140 évvel ezelőtt volt, a lyoni takácsoké 153 évvel, a ludditák mozgalma pedig 170 évvel.Egy későbbi számból azt tudhatjuk meg, hogy „... a balesetek többsége továbbra is sérültek figyelmetlenségének ... következménye”.
MILYEN A BANYA?

A múltkor azt mondja a fe
leségem :

— Igazán kíváncsi lennék, 
hogy milyen lehet a hánya, le 
soha nem mesélsz róla, hogy 
milyen!

— Ezt igazán könnyen elin
tézhetem — felelem. — Azt 
ugyan nem ígérhetem, hogy az 
uránbányát megmutatom — 
mert tudod oda nők még mu
tatóba se jöhetnek —, de a szén
bányát azt meg tudom mutat
ni. Abból meg igazán könnyen 
elképzelheted, hogy milyen a 
bánya. Egyik olyan, mint a 
másik.

Másnapra felkészültem én is, 
meg az asszony is. Reggel meg
gyújtottam a zseblámpát, a ke
zébe adtam és mondtam neki, 
hogy másszon be az ágy alá. 
Amikor már bent volt, utána 
öntöttem egy vödör szenet.

— Na anyukám, most kapál
hatsz.

Aztán utána öntöttem egy 
vödör vizet és bekiabáltam ne
ki.

— Vigyázz, vízbetörés!

A meg nem értett zseni
A II. sz. bányaüzem egyik 

csapatán dolgozott egy nagy
szerű ember (talán nevezzük 
Uji Tó-aiinak), segédvájár volt 
az istenadta, akinek ötletgaz
dagsága kimeríthetetlen forrás
ból táplálkozott. Ö volt a bá
nya esze. Irigyelték is érte a 
II. sz. bányaüzemet a többiek, 
hisz itt bármilyen megoldhatat
lannak látszó feladat is adó
dott. Uji Tó-ni az ügyeletes 
zseni kapásból teremtette elő a 
megoldáshoz szükséges ötlete
ket. A II. üzemiek már szinte 
szégyelltek, hogyha tonnában 
nem is, de e zseni révén szel
lemi termékben messze lekö
rözték a többi üzemet. Röstell- 
ték, hogy a természet ily igaz
ságtalan, hogy ne éreztessék a 
fölényüket a többi bányaüzem
mel, egyszerű eszközökkel pró
báltak gátat szabni Uji Tó-ni 
ötletáradatának. Egyidőben a 
vállalat termelésében szinte 
megoldhatatlan gondot jelentett 
az üres csilleellátás. Ügyeletes 
zsenink nem jött zavarba, ter

Ha már sérült, akkor már figyelhet!A sportoldalon sok érdekességgel találkozhatunk. Talán ezért kezdjük az újságolvasást mindig hátulról. Például: „Ennek az ötfrontos sporttalálkozónak azonban van egy szépsége”. Nyilván ezért az egy szépségért érdemes megrendezni.Szintén ezen az utolsó oldalon olvashattuk, hogy: „Teheti — mondja —, mert megértő hátország áll mel
lette”. Hát még miket tehetne, ha a hátország mögötte állna!Persze van elsőoldalas érdekesség is: „... javult a hallgatók politikai közgon-

Aztán beöntöttem egy kosár 
fát, mondván, hogy ezzel gyor
san ácsoljon be, mert omlik a 
főte. Láttam, hogy habozik, 
ezt már igazán nem akarta el
hinni, hát fogtam magam és 
elkezdtem ugrálni az ágy te
tején, hogy lássa milyen ami
kor mozog a fejtés. Szerencsé
re nem egy elveszett aiősze- 
mély, mert rendkívül gyorsan 
megtalálta a menekülő járatot 
és az ágy két lába közt viha
ros gyorsasággal elhagyta a 
tanbányát. Láttam, hogy köny- 
nyes a szeme, el is érzéke- 
nyedtem — no lám, hogy saj
nálja az ő kis férjurát — ezért 
is nem kellett megennie a turis
tát, meg mackósajtot, amit pedig 
már odakészítettem egy zacs
kóba, pár egér mellé. Napokig 
nem szólt hozzám. Láttam, 
hogy gondolkodik. Azt hiszem 
büszke rám ezek után, bár 
nem mondta, igaz azt se mond
ta azóta, hogy kíváncsi a bá
nyára.

YVelá

mészetesen a szolgálati utat be
tartva, szólt szakvezetőjének, 
hogy ha 17 üres csillét rendel
kezésére bocsátanak, úrrá lesz 
ezen a generális problémán. A 
szakvezető hiába próbálta szép 
szóval meggyőzni, hogy máso
kat is hagyjon kibontakozni, 
Uji Tó-ni csak-csak kardosko
dott a saját ötlete mellett. Vé
gül is szakvezető megúaiván a 
dolgot azt mondta, hogy 
egyen hófehér lófehérjét, 
s attól talán még jobb 
ötletei lesznek. Zsenink nem 
hagyta magát lerázni, ötletével 
elment a körletvezetőhöz. So
káig győzködtek egymással, 
míg végülis ajánlással élt Uji 
Tó-ni felé, miszerint közölte ve
le, hogy vegye be a . . . m.

Ez már sok volt. A követke
ző üzemi tanácskozáson, érze
lemre ható drámaisággal el
mondta panaszát, majd így 
szólt:

— Én eddig mindent lenyel
tem, de kérdem én, mit kell 
nekem még lenyelnem? Sz. S.

dolkodása .. ” — tudjukmeg június 15-én, csak azt nem tudtuk meg, hogy mi az.Azt azonban megtudtuk, hogy „nálunk legfőbb érték a társadalmi tulajdon, s csak másodsorban az ember ... súlyos károsodás történt a társadalmi tulajdonban, mely személyi sérüléssel is párosult”.Magyarország valószínűleg az utolsó az elszívott cigaretták nemzeti rangsorában, legalább is az Ércbányász szerint: „Elsőként kell említeni a dohányzást amiből 110 volt 1983-ban”.Nem tudom, hogy ki hogy van vele, nekem kedvenc olvasmányom az Űjítások- rovat. Már az újítások megnevezése is rendkívül szórakoztató olykor, de az utána zárójelben közölt többlet,, nyereség, az aztán a pontosság teteje. A legszebb példa: „Szerszám szögvas perforálásához... (62874 forint)”.Szép magyar nyelvünk bővelkedik a változatos kifejezésekben. Erre egy idézet: ,,... de mindezek mellett nem merül ki a sokrétűség”. A sokrétűség nem merül ki, de attól tartok az ilyen mondatoktól az olvasó annál inkább.Szép és főleg új, már-mór közmondásnak is beillő kijelentést olvashattunk szeptemberben: „... amit az ember egyszer megszerez, az az övé”. Valamikor ezt úgy hallottam, hogy: Edd meg fiam, amit megeszel az a tiéd!Meghökkentő mondataink is voltak: „A terjedelmes írásos jelentés ... átfogó képet vázolt.” Rossz rágon

MUNKÁSFELVÉTEL: — Örülünk, hogy idejött dolgozni. Mutassa a munkakönyvét!— Tessék parancsolni többen is vannak.

dolni milyen terjedelmes lett volna a jelentés, ha nem csupán vázol.Egy másik: „... az üzemben jó kétszeres teljesítmény-növekedés lépett fel”. Még szebb, még költőibb lett volna, ha az újságíró azt írja, hogy teljesítménynövekedés ütötte fel a fejét.Vagy a harmadik: „Munkahelyükön látogattam meg őket, mint az ifjú József Attila brigádot”. A 32 évet megért nagy proletárköltőnk valóban örökifjú volt, gyermeke nem lévén, úgy gondolom, a Szolgáltató üzemi brigádot róla nevezték el.De nem rossz a következő sem: „A sokszoros ÉDU 
csapata csak a harmadik helyet tudta megszerezni”. Biztos nem volt elég sokszoros.Vagy: „Reggel 6 órától a spoirtiskolások veszik birtokukba a fényes vízfelüle
tet”. Csak a felületet, mint a vizipók. Értjük?Decemberben az egyik riportalanyunk így nyilatkozott: „... november óta a 
nagyfeszültségű csoport volt a munkahelyem”. Később azt meséli, hogy eljött onnan, amit nem is csodálok. Ki tud állandóan egy nagy- feszültségű csoportban dolgozni?Olvasom az eddig leírtakat, meg azt a cikket, melyet tavalyi újévi számban hasonló címmel írtam, s mostani írásom végére úgy gondolom, az a bátor, önkritikus hangvételű idézet kívánkozik, melyet a július 15-i újságunkban olvastam: „Önkritikusan el kell ismernünk, hogy azóta javult a helyzet”. Kaján

A rendkívül rossz telefonösszeköttetést postavarjak bevezetésével expressz úton kívánjuk ellensúlyozni.

Vállalatunk szűkös anyagi helyzete ellenére is tovább bővíti számítógép-parkját. A nagy központi számítógép, a Videoton R—10—M mellett, mivel csak begolyózni lehet — a rengeteg program miatt — így a Tili —Toli márkájú korszerű számítógépeket állítják munkába. Ezzel nemcsak a menetleveleket lehet nyilvántartani, hanem valószínűségszámítással azt is, hogy Ihaly József szakvezető vájár saját termésű borának milyen a valódi maligánfoka.
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1. A Szolgáltató üzem dolgo
zói nem tudják az okát, hogy 
miért kell felszállásnál a bér
letet bemutatni a buszvezető
nek. Nagyon lassítja a felszál
lást.E kedves problémára el- kékült fejjel dr. Nagy Eleó- 
nóra — kit már amúgy is sajnálunk — a Volán 04. sz. Vállalat pszichológusa válaszolt :— A bérlet kérem nem ajándék, melyet a vásárlás után eldugunk. Azt sem és mást sem illik mutogatni. A bérlet vizont azért van! No, nem csak ez, hanem a kori-, a meccs-, s más bérlet, színház, mozi stb. is. Egy színházba sokkal többen járnak, mint egy üzemi busszal, s még sem panaszkodnak, hfcgy lassítja az előadás kezdetét. Az ok tehát egyszerű. A bérlet azért van, hogy utazhassanak, amit különben nem bemutatni, csak felmutatni kell. Amúgy azt hallottam, hogy önöknél minden nap van műszakjegyzés, nem tudom az okát. Nem lassítja a munkakezdést ?

2. A III. sz. bányaüzemből az 
időszakos orvosi vizsgán meg
jelenők kifogásolják, hogy a 
W. C.-ben nincs papír, a mos
dóban törülköző.E nem mindennapi felvetésre doktor Otépé Josefin válaszolt:— Kérem tisztelettel, először is az első félreértést tisztázzuk. Azt, hogy a dolgozók nem vizsgára, hanem vizsgálatra járnak hozzánk. Micsoda különbség! Jó lett volna, ha annak idején én is a disszertációmat mondjuk egy belgyógyászati vizsgálattal megúszom. No, de ez magánügy. A másik tisztázandó dolog, hogy a betegek ugye nem fürödni, s kis — mi több — nagy dolgaik elintézésére járnak hozzánk. Legalább is mi eddig így tudtuk, s gondoltuk, ezt mindenki megoldja, rátermettsége szerint. Otthon, srévizavé a Casinó- ban — ahová úgyis oly sokat járnak ilyenkor —, vagy mondjuk hoznak magukkal minimum W. C.-papírt. A maradékba meg még törölközni is tudnak.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Klsdaróczi János

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs, 
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati tel.: 7-147, 7-108 
Kiadja:

a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7601 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MEV Nyomda 
7633 Pécs,

39-es dandár út 19. 
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési díj egy évre 

43,20 Ft 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknál Ny-623-4

3. A Kutató-fejlesztő üzem 
fiatal kutató dolgozói sérelme, 
zik, hogy egy idegen nyelvvizs
ga után nem kapnak nyelvpót
lékot.A sérelemre Juhász Boj
tár mindenes ügyintéző válaszolt :— A jogszabályi előírás mellett e gond sokkal bonyolultabb, mint egynapi időjárás meghatározása. Viszont aki az arab mellé mondjuk még nyelvvizsgát tesz a kínaiból, arról már feltételezhető, annyit forgatta a szótárt, hogy közben saját anyanyelvét is tökéletesen elsajátította. Ezek után érthető, hogy jár a nyelvpótlék. Hangsúlyoznám, csak a látszat, hogy a két-három idegen nyelv- ismeretért, valójában a magyarért.így vagyunk az idegen nyelvismerettel is, azért, mert aki mondjuk tud arabusul, még nem biztos, hogy szépen és helyesen beszéli a magyar nyelvet.

4. A Kutató-mélyfúró üzem 
dolgozói az alábbi észrevételt 
vetették fel: Miért törték feles 
dobálták ki az épülő telefon- 
központ épületének nemrég el
készült betonpadlóját?Az egyre jellemzőbb munkamenetre Töri Dobi mérnök főnök válaszolt:— Hogy egyesek milyen kíváncsiak! Nahát! Nos, kizárólag józan megfontolásból, gazdaságosságból, takarékosságból, ésszerűségből. Fokozzam még? A tervek szerint antiszeptikus padló került volna 550 ezer forintért az épületbe. Ez sok pé/iz, rengeteg. Ezért olcsóbb megoldást választottunk. Egyszerű műanyagot, melynek semmi köze az an- tihoz, de ehhez nem kellett az 5 plusz 1 milliméter vastag beton. De már le volt rakva, mivel a mi embereink gyorsan dolgoznak, így tehát fel kellett törni, hangsúlyoznám, mi csak a betont dobáltuk ki az ablakon — a feltörés után — pénzt nem. Azt ellenkezően, rengeteget megspóroltunk. Ja, hogy többet is lehetett volna, ha nem előre betonozunk?

5. A Kutató-fejlesztő dolgozói 
a következő észrevételt tették 
(még januárban): A Veres Pál- 
né utcai SZTK nőgyógyászatán 
kötelező terhesgondozási orvo
si vizsgálaton megjelenő terhes 
nőknek nem adnak olyan iga
zolást a megjelenésről amit az 
üzem el tud fogadni. Kérik az 
illetékesek intézkedését.A választ a kivizsgálásokat végző adja:— Nem csoda, hogy a vizsgálatról igazolást az SZTK-ban nem adnak. Egyszerűen nem tehetik, mert Veres Pálné utcában nőgyógyászat nem létezik. Ezt higgyék el, mivel — minden nagyképűség nélkül állítom — becsületszóra tudom, hogy a nagyapám nevét viselő alias dr. Veress Endre utcában van nőgyógyászat. Különben Pécsett nincs is Veres Pálné utca. A másik, hogy olyan mint SZTK már régóta nem létezik. Következésképpen oda senki sem járhat, viszont az Egyesített Egészségügyi Intézmények Rendelőintézetébe igen, ahol igazolást ugyan nem adnak ki, de a terhességet igazoló kiskönyvet igen. Ez a kételkedőket feketén fehéren meggyőzi arról, hogy a kismama nem foghúzáson, illetve lúdtalpbetét felvételen jelent meg.Veress

Segítsünk egymáson!
1957-ben történt a sopronkő- 

szegi kutatási területen, hogy 
a terepi munkák késő őszi 
időszakra, azaz szüret utánra 
is elhúzódtak. Az úgynevezett 
„expedíciós” fiúk sem vetették 
meg a jófajta nedűt és így 
elég sokszor került szakavatott 
zsűri kezébe és szájába a hí
res bortermő vidék nedűje. 
Megesett, hogy a kutatási te
repvonal vége épp egy termé
szetes kibúvás, a kocsmakép
ződménynél ért véget. Egy-egy 
fárasztó menetelés után, e pi
henőhelyen jól esett a szomjat- 
oltó kikapcsolódás. Történt egy 
alkalommal, hogy két terepjá
ró barátunk, annyira kikapcso
lódott, hogy saját létezésükről 
is csak akkor vettek tudomást, 
midőn veséjük erre figyelmez
tette őket. Fel is kerekedtek,

Síkí-míkí
Alma ja fajalatt — dúdolják 

magukban a gyerekek, idősek, 
fogyózók. De jó is a szép pi
ros, friss jonatán jonadell! 
Mmmmm. Ilammmm. Ügy tű
nik, nemcsak a fogyasztók ad
nak efféle rágcsáló hangot, ha
nem az eladók is. Ilammmm. 
Húsz, harminc, negyven ... fo
rint. De vajon miért növelik 
az eladók étvágyát a termelők? 
Meg kell hagyni, sajátos mód
szert választottak az étvágy
gerjesztésre __ kóros almafa-
írtást. Ennyire jövedelmezőbb,

Elsősorban a fiatalok problémáján próbál segíteni a Magyar Televízió tékvandó gmk-ja. Ismeretes, hogy az új ott ion öröme gyakran nem lehet teljes, mert hiába van ineg a lakás, ha nincs mivel berendezni, hisz még h i lenne is rá pénz, akkor is hónapokat kell várni a kiválasztott bútorokra. Nos, az említett gmk nemrégiben szerződést kötött a Diófavá- gósdi MGTSZ asztalos üzemével és 1985-től ilyen — a képen látható — Linda típusú szobabútort gyártanak majd nagyszériában. Az itt látható elemes bútorcsalád — mely a nemrégiben vetített tévésorozat főhőséről kapta a nevét — márciustól már kapható lesz, kedvezményes áron, előreláthatólag 399 ezer forintért. A gyártmány kiváló minőségét bizonyítja, hogy Linda. csak többhónapi gyakorlás után tudta pozdorjává törni a berendezést egy jelenetben.Lapzártakor kaptuk azt az információt, hogy az irányár lehet, hogy nem végleges, mert a szerződéskötéskor mée nem tudták, hogy a porkamrák felrobbanak ugye?!

KISZ-bizottságunk rendszer2sen tart továbbképzéseket a fiatalok részére. így volt ez legutóbb is a Balaton partján, amikor is a hosszas előkészítő munkák eredményeként a meghívott előadók nagy része nem jelent meg. Fiataljaink azonban nem jöttek zavarba., s teljes odaadással hódoltak az „ismerjük meg egymást” mozgalomnak.

hogy elemi életfunkciójuk 
kényszerítő szükségletének ele
get tegyenek, ám egyikőjük se
hogy sem találta saját leeresz
tő csőcsonkját, hogy elhasznált 
nedveitől megszabaduljon. Az 
emberi segítőkészség szép pél
dáját szolgáltatta társa, midőn 
önzetlenül saját leeresztő csö
vével sietett társa segítségére. 
Miután barátunk az elveszett
nek hitt csodarabot boldogan 
kezébe vette, így szabadjára 
engedte elhasznált nedvei fo
lyását. Sőt, akkor szerencséje 
volt, hogy még a környezetet 
sem szennyezte vele, mert az 
összesét sikerült ballábas csiz
májába összegyűjtenie.

Mottó: Ha másokon segítesz, 
magad is megkönnyebbülsz.

Szabó Sándor

ízletesebb és keresettebb lenne 
a káposzta, mint az alma? Vagy 
talán a jövőben a csirke he
lyett a kecskehús lesz a slá
ger?

Suszter maradjon a kaptafá
nál! Ügy tűnik, egyre inkább 
maradnak is. Maradnak, de még 
mennyire. Most, amikor egy 
sarkal ás 60—80, menőbb helyen 
100 forint? Most csak ílzt kel
lene tisztázni, hogy vajon a 
szakmunka a drága, vagy a 
cipész a kevés?

Fiatalok
elismerése

December 17-én — a „Gurt- 
nik és cipekedö eszközök vi
lágnapján” — magas kitünte
tésben részesült a KISZ MÉV 
Bizottsága. Az Egyesült Magyar 
Odébbtelepítési Társulat a 
Lomtalanítók Országos Szövet
sége, a Világvégére Telepítet
tek Nemzetközi Szervezete és a 
Központ karbantartó csoportja 
a Költözködési Érdemrend ba
bérokkal ízesített csomagolópa
pír fokozatát adományozta az 
apparátusnak.

Mint ismeretes, KlSZ-bizott- 
ságunk olyan mobilitásról tett 
tanúbizonyságot, amely szinte 
példátlan az ifjúsági mozga
lomban. Akármelyik illegalitás
ban működő szervezet tanul
hatna tőlük, hisz volt olyan 
időszak, amikor alig akadt em
ber, aki megmondhatta volna, 
hol keressék őket.

A kitüntetést megköszönve 
Ilrisztoy B. Iván, a KISZ MÉV 
Bizottságának titkára annak a 
reményének adott hangot, hogy 
az apparátus a jövőben nem 
lesz érdemes hasonló cím el
nyerésére. Ez ugyanis újabb 
címváltozással járna és ö sze
mély szerint inkább megfelezi 
íróasztalfiókját kollégájával, 
mintsem új, esetleg tágasabb 
helyre költöztessék őket.

Helyzet*
felismerés

Az egyszeri gyerek (akiből 
az üzem egyik jeles politikai 
vezetője leit) falujában nagy 
sürgés-forgásra figyelt fel. Ad- 
dig-addig kíváncsiskodott, míg 
megtudta, hogy a nyüzsgés 
oka, nem más, minthogy a fa
lu egyik módos házában férj
hez adják a lányt. A gyerek
nek szinte összefutott zsíros
kenyérhez szokott szájában a 
nyál, a lakodalmi falatok gon
dolatára. S az élelemre gondo
ló gyerekből, hirtelen élelmes 
gyerek lett. Beállított a lako
dalmas házhoz, s elvegyült az 
evő-ivók tömegében. A sors 
azonban nem fogadta kegyeibe 
a gyereket, mert egyszer csak 
érkezik a ház ura, s ráförmed 
a gyerekre: „Hogy kerülsz Te 
ide, Te ebadta bitangja! Én 
nem hívtalak ide!” Az önérze
tében sértett gyerek megszep
penve, de büszkén visszaszólt: 
„Ha maga nem hívott, akkor 
magának nincs is joga elza
varni !”

Sz. S.

Egészségügyi Szolgáltató GMK-nk megállapította, s a Találmányi Hivatalnak bejelentette azon felfedezését, miszerint az idei magas zöldség- és gyümölcsárak, no meg bányászaink közelsége miatt a barátnők, szomszédasszonyok, menyasszonyok, stb. mcllizmai rohamos növekedésnek indultak. Felvételünkön Macera Lívia jelenleg P. Tóth Jónás csapatcsillés barátnője tanulmányozza a növekedés mértékét.

Balatoni üdülőinkben megbukott az idei nyáron beindított szörf-tanfolyam. Cici Miéi oktató azért kesereg — könnyez térdelve —, mert nem érti, hogy dolgozóink miért akartak mást vele, amikor pedig Ö a szörfözésre tette fel életét? Mi több, akasztotta szögre heréig kis bikinijét.

Évek óta visszatérő probléma — januárban nem is merünk a nőbizottság szeme elé kerülni —, hogy szilveszteri számunkban női bájakkal tiporjuk az egyenjogúságot. A nőknek semmi nem jut — még látványból sem —, mert egy jól szabott öltöny, vagy egy divatos nyakkendő mindent eltakar.A férfiak nem szeretnek vetkőzni, szemlcsütve, szégyenlős kéztartásban állnak pucéran a fényképezőgép lencséje elé. így hát hiába szerettünk volna nődolgozóink kedvébe járni, nem akadt oly vállalkozó szellemű és bátor férfiú, aki modellt állt volna.Akadt viszont valaki, aki magányosok klubja szobrász szakkörének női szekciója számára felfedte férfiúi mibenvoltát. A felvételünkön a szakkör háziversenyén első díjat nyert kisplasztikát láthatják hölgy néző-olvasóink.
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Fakultatív osztály. Újabb osztállyal bővült vállalatunk. Az osztály tagjai még fedettséget élveznek. Fedhetetlenné-avatás 1985. április 1-én.
Számítógép a szociálpolitika

Feltehetően tejcsarnok és 
péküzem is épül a tervezett VI. 
sz. bányaüzem szociális létesít
ményei mellé. A hírt ugyan 
még hivatalos íorrásból nem 
erősítették meg, de nem is cá
folták, ugyanis — állítólag — 
a vállalati számítógépbe a geo
lógiai kutatások adatai mellett 
egy pohár tej és két kifli is 
belekerült. Valószínűleg az okos 
gép öntevékeny akciójáról van 
-zó, ami egyáltalán nem meg
lepő, hisz a szálló A épületé
ben folyó állandó fúrás, fara-

CSALAFINTASAG

pe a szomszédot ne kínáld meg, mert az ő szőlőjéből ls van a hordóban. Szarka Tibor rajza

Kép szöveg nélkül. Szarka Tibor rajza

szolgálatábanf?)
gás, falazás, bontás és betono
zás még a vasidegzetü embe
rek agytekervényeit is össze
kuszálja. A tej és a kifli tehát 
belekerült, most már csak az a 
kérdés, a tejcsarnok és a pék- 
tizem mibe kerül? Mert gon
doljunk csak bele, milyen jó 
is lenne, ha a VI. sz. bánya
üzem dolgozói __ például az
éjszakás szakból kiszállva — 
friss tehéntejjel, meleg és ro
pogós péksüteménnyel térhet
nének haza a műszakról.

A IV. sz. bányaüzem eddig is sokat tett az új munkaerő megtartása érdekében. Január elsejétől azonban új módszerrel próbálkoznak. Minden szinten a csatlós munkakörben ezentúl szép lányokat alkalmaznak. Felvételünkön a 32. szinten Tiedvagyok Jenőné a kas érkezése előtti utolsó simításokat végzi.
Tanulságos
balesetek

Február 30-án A. B. és C. D. 
segédmunkások azt a feladatot 
kapták, hogy fogják el a C 
aduval rendelkező és rekont
rázó E. F. piros ultiját. E. F. 
ennek elkerülésére kapkodni 
kezdett és figyelmetlenül a pi
ros hetessel indult, amit A. B. 
és C. D. is egyetlen adujával 
megütötte. Az ütés, illetve el
fogás következtében E. F. sú
lyos. 8 napon túl gyógyuló le
targiát szenvedett. Az eset nem 
következett volna be, ha E. F. 
nem szegi meg azt a szabályt, 
hogy ultizás közben ügyelni 
kell és az adu hetessel utoljá
ra kell ütni.

©
X. Y. lakatos barátnője laká

sán tartózkodott. A hosszú és 
kimerítő beszélgetés után el
aludtak és nem ébredtek fel a 
vekker csörgésére. Közben a 
barátnő férje hazaérkezett és 
X. Y. kénytelen volt ruhátla
nul az ablakon át menekülni 
a második emeletről. Ezen mű
velet közben lábát törte és kér
te, hogy balesetét úti baleset
nek ismerjük el. A bejelentést 
megvizsgáltuk és a dolgozó igé
nyét el kellett utasítani, ugyan
is a dolgozó véleményünk sze
rint nem munkába, hanem az 
ambulanciára gipszelésre in
dult, arról nem is beszélve, 
hogy vállalatunknál jelenleg 
még nincs olyan státusz, ahova 
ruhátlanul kell munkába in-
dúlni. Nagy Géza

Megkérdeztük:HOGY FÜGG ÖSSZE NÉPESEDÉSPOLITIKÁNK A TV NÉZETTSÉGI MUTATÓJÁVAL?
Az ifjúsági parlamenteken 

számtalan felvetéssel találkoz
hattunk, de ilyen kérdést nem 
szegeztek az illetékesek mellé
nek. Pedig, hogy az embereket 
— és főképp a fiatalokat — 
igencsak foglalkoztatja e prob
léma, az a KISZ MÉV Bizott
ságának információs jelentésé
ből is kiderül.

Az észrevétel a következő: 
„Országos hiánycikk a fogam
zásgátló tabletta. De ha már ez 
van (mármint, hogy nincs), ak
kor legalább másból (például 
pcsszárium, mert ez ugyancsak 
hiánycikk) gyártanának megfe
lelő mennyiséget! A népesedés- 
politikát vagy a tévé nézettségi 
mutatóját akarják ezzel javíta
ni?”

Szerettük volna az Egészség- 
ügyi Minisztérium illetékeseitől 
megérdeklödni, hogy miért hi
ánycikk a fogamzásgátló tab
letta, de nem tettük, méghoz
zá három okból. Először is, 
mert sejtjük, hogy mit vála
szoltak volna (nem érkezett 
meg a külföldi szállítmány, a 
hetilapok „Orvos válaszol” so
rozatának vezetői sem rendel
tek eleget stb.). Másodszor 
azért, mert a napilapok úgyis 
felplankolják elölünk a témát 
és megkérdezik az illetékes fő
hatóság illetékeseit. Harmad
szor azért, mert nem ez volt a 
kérdés.

Rendkívül kimerítő és igen 
őszinte választ kaptunk Hajba
ka Páltól, az Országos Népese
déspolitikai Intézet főosztályve
zetőjétől és Ilűde Jolántól, a 
Magyar Televízió Nézettségi 
Mutatóját Vizsgáló Intézet sze- 
xuál-pszichológiai osztályának 
alosztályvezetőjétől.

— Véleményünk szerint nincs 
is szükség fogamzásgátlóra - 
szögezi le elöljáróban Hajbaka 
Pál. — Mi az emberek tudatá
ra akarunk hatni és nem gyógy
szerekkel, hanem a józan ész 
útján. Mert itt van például a ; 
magánerős építkezés, amit nem i 
véletlenül szorgalmazunk any- . 
nyira. A rengeteg idegeskedés, 
a sok utánjárás és nem utol
só sorban a súlyos anyagi ter
hek biztosabb védelmet nyúj
tanak, mint holmi pirulák. 1981- 
ben kétszer is sikerült elér
nünk, hogy emeljék a bébiru
hák árát. Ezt az intézkedést 
más is indokolja, mint a többi 
áremelést. Míg bármiféle drá
gulás azzal járhat, hogy eset
leg meggondolják az emberek, 
hogy népesebb családról áb
rándozzanak, addig a bébiru
hák drágulása — amit a gyere
kek úgyis néhány hét alatt ki
nőnek __ és főleg az újabb
áremeléstől való félelem tulaj
donképpen arra ösztönöznek, 
hogy aki teheti, gyors egymás
utánban élvezze a gyermekál
dást. A bébiruha ugyanis — 
szemben például a fogamzás- 
gátló tablettákkal — többször és 
elég sokáig felhasználható — 
fejezte be kiborító eszmefutta
tását a főosztályvezető.

— Talán nagyképűségnek tű
nik, de véleményem szerint 
csak annak van szüksége fo
gamzásgátlóra, aki nem nézi 
a tévé műsorait — mondta a 
telefonvonal másik végén sze
rényen elmosolyodva Hűdé Jo
lán. — Én, aki már évek óta reg
geltől estig a tévé előtt ülök, 
tapasztalatból mondhatom ezt. 
Most éppen a kiskunpöcöri kör
zeti televízió rendkívül izgal
mas portréfilmjét nézem a II. 
csatornán. Mari néni (minden
ki Mari nénije) éppen a le
génykorára emlékezik vissza. 
Kár, hogy ennek a nagyszerű 
műsornak a nézettségi mutató
ja csak gyökhárompernegyven- 
kettő, azaz kilenc és fél száza
lék. Igaz, hogy a másik csa
tornán a „Nem kell mindig 
hal, csak ha szálka nélkül van” 
című szuperprodukciót vetítik. 
De az már ismétlés. Most nem 
nézem meg újra, majd csak 
egy év múlva, ha ismét mű
sorra tűzik. Tudom, sokan úgy 
vélekednek, nem ártana, ha 
hétfőnként is lenne adás, de 
amíg ilyen lebilincselő műso
rok között válogathatunk, kell 
egy kis pihenés. Ezzel szerin
tem csak azok nem értenek 
egyet, akik azért háborognak, 
mert hiánycikk a fogamzásgát
ló.

- ádi

Keresztrejtvény
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. és 24. sorában Pav

lov biológus egyik mondását idézzük. Megfejtésül ezt kérjük 
beküldeni a szerkesztőség címére 1985. január 10-ig. A he
lyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Mar. 15. Idegen 
férfinév. 10. Szúr. 17. Nagy tó 
t Szovjetunióban. 19. M. R. 21. 
Személyes névmás. 22. Taszít. 

’.3. Nagyhatalom. 25. Hosszmér- 
tékrövidítés. 27. Tagadószó. 28. 
íangjelző. J!9, Valódi. 31. M. L.!

13. Kettős mássalhangzó. 34. 
Szeszesital. 35. Kiadta, latin ki
fejezése. 37. Dohányzik. 33. Je
lenleg. 40. Üj divat. 42. T. B.
14. Asztácium. 45. Állami bevé
si. 47. Gyulladás. 48. Becézett 
\ttila. 50. Apót.' 52. irányító 
száma: 6320. 54. Német névelő. 
>6. Becézett női név. 58. Gya- 
:ori fém. 59. Kettős mással
hangzó. 00. Személyes névmás. 
!2. Üjonc. 05. D. T. 06. Csuk. 
i7. Tördelő. 69. Időmérő. 70. 
E. S. 71. Férfinév. 72: Üttörő- 
város. 74. Kötőszó. 75. Erre a 
helyre. 76. L. S. 78. Norma pá
ratlan betűi. 79. Erre a hely
re. 81. V. E. 84. Kettőzve édes
ség. 86. Jól vág. 87. Ilyen szó 
és szoba is van. 89. Szemet 
kápráztató. 92. Gondoz. 93. Sze-
nélyétől.

Függőleges: 2. Arat. 3. Hegy
ség. 4. Nóta. 5. O. P. 6. Ke
resztül. 7. Tagadószó. 8. Város
— angolul. 9. N. F. 10. Levegő
— franciául. 11. G. L. 12. For
dított kötőszó. 13. Vörös. 18. 
Fényérzékenységi érték az USA-

Drága Sógornőm! 
Kedves Szüleim! 
Hűje Öcsém!

Már megint jellentgetthc- 
tem vóth, hogy eggy 
ulyabb ével öregeb lé
tem It a vájvégtelenítö 

melettt. Remmélem visszonzá- 
sul, hogy szeretet Sógornőm 
— még birlya az öcskös melet 
— pediglen fiatalogik? ügyi jól 
selytegetem?

Felattam a Faternak egy cso
magot karálsonyra. Meg kap
tátok vöt, vagy elópta vala
miilyen technokkol kezű? Küt- 
tem bene III. darab csizmát — 
ennyit sikkerült szajréznom — 
nnellyiknek nincsen párja az- 
iz öcskösé. örüljön hogy gon- 
dolgattam rája. Igaz azóta 128. 
Varga P. Pista csappat csille
bérces félábon ugráva dogozik. 
De nem fétem malyd szajrézik 
egyet magának. Igaz az enny- 
émet nem tuggya malyd meg- 
íujdogálni mert abba járok.ha
ja is, Okos a Lajcsi, he? Kü- 
ttem továbá egy bányász lám- 
pátis, de okossan világítsatok 
/elle a tyuk ólban, mert nincs 
hozá akumulátor, vagy mi a 
szőrzet. It már vagy eggy éve 
ígérik, hogy gyün 100 darab de 
még mindig nem értemagát 
ide. Nagyun mesze van az az 
NDK ország, ot gyártják, gyár- 
togatják ugyan is.

Küllönben nagy-nagy öröm
ért, .nyertem” egy Trabant 
esodaautót. Csak ollyan hűje 
jojo szivem van s nem men- 
tem érte. Pedig hivtak fel a 
fővárosba eggy szép levélben. 
Áztat írták, hogy 1980-ban a 
befizetett atót most november 
27-én vegyem által. Az a baj, 
hogy már lyó 4 éve lemontam 
a trabit, s régen elköltötem 
aztata pénzt. De hát ügyi Bu
dapest mesze van, s eztet a

ban. 20. Főzeléknövény. 23. Fi
cánkol. 26. Földközi-tengeri. 29. 
Elemi részecske. 30. Mestersé
ges nyelv. 32. Személyes név
más. 33. Nem korlátozott, le
hetséges. 36. Női név. 38. Kö
telezettségteljesítés. 41. Halo
gén elem. 43. Bárium. 40. Kut- 
rica. 49. Középen simul! 51. B. 
V. 53. Azonos betűk. 55. Ékte
len mező! 57. Becézett innivaló. 
01. Férfinév. 03. Vízpára. 64. 
Menyasszony. 68. Kiejtett más
salhangzó. 71. Férfinév. 73. Pá
ratlan norma! 74. Eszménykép. 
77. Belső szerv. 79. illendő. 80. 
Napszak. 82. Előtti helyre. 83. 
Világtalan. 85. Hitel közepe! 86. 
Létezett. 88. Gyilkol. 89. V. T. 
90. Szikladarab. 91. Fordított ál
lóvíz. 92. Igekötő.

Juhász Károly

Lapunk december 1-i számá
ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

Híves, borongó őszi nap; 
Beült hozzám az unalom: 
Mint a madár, ki bús, ki rab, 
Hallgat, komor, fázik dalom.

Könyvjutalomban részesül
tek: Mikola Jenő (Szentlőrinc, 
Pécsi u. 18/b.), Pillér Ildikó 
(Központ), Dékány László (Ku
tató-mélyfúró üzem).

MERKÚR ezég nem tudhatja. 
Minden esetrejó mi, én kapok, 
papírt, hogy mennyek a kocsi
ért az a sükeboka aki meg 
malyd meg vesszlk érte, szá- 
molya a napokat a pénze meg 
régen befíizetve egy róhat sort 
sem kap nem. hogy Trabantot.

De más örröm is ér nyakra- 
kobbakra it a városba, iten oj- 
ant találtak ki, hogyasszongya 
átutalási betétszámla. Anyit kel 
utána járni, hogy a Manci te
henünk nem séttál anylt a leg- 
ellőn. Nos lasan már egy éve 
nekem is Hlyen van, de vilany- 
számlát mégnem fizetem. Nem 
jött. A számlás igen, de mon- 
tam nekem átutalási betétein 
van. Felírta, monta oké. Áz
tat jöt még vagy 5-ször, meg 
beszélgetünk mindig a dogot, 
elnézést betétszámla. Huszor le- 
galáb telefonáltam — aztat is 
tudok — DéDéSZ-nak. Mindig 
monták, elnézést, gatyábakerül 
a dolog. Hát az lehet, hogy 
odakerül, de az én betétszám
lám nem. Levélben mindezek- 
után megfenyegetek f Ízesek, 
mert különben gyertya melől 
olvasom majd januártól aztata 
drága újságot. így most siet
tek is be fejezni a levelet, 
mert hát ha jönek s kikkap- 
csolják a pipicset. Csak tun
nám minek kelenek az ügy- 
intézgetök a hivatalokba? Az 
eggyik ügyi adni akkar egy 
Trabantot mikor nekem nem is 
kel, a másik meg töbszöri ké- 
réssemre sem veszi tudomásul, 
hogy a számlámat az öttépé- 
nek küldje. Hejete inkáb fe
nyeget. Vigasztalógy öcskös, 
nem vagy eggyedül.

Lajcsi



Boldog új évet kíván az Ércbányász Szerkesztősége
H 7 14 21 28K 1 8 15 22 29Sze 2 9 16 23 30

Január CsPSzó 345 101112 1718 19 242526 31
V 6 13 20 27
H 4 11 18 25K 5 12 19 26Sze 6 13 20 27

Február CsP 1 78 1415 2122 28Szó 2 9 16 23
V 3 10 17 24
H 4 11 18 25K 5 12 19 26Sze 6 13 20 27

Március CsP 1 78 1415 2122 2829Szó 2 9 16 23 30
V 3 10 17 24 31
H 1 8 15 22 29K 2 9 16 23 30

jr Sze 3 10 17 24
Április CsPSzó 456 111213 181920 2526 27

V 7 14 21 28
H 6 13 20 27K 7 14 21 28Sze 1 8 15 22 29

Május CsPSzó 234 91011 161718 232425 3031
V 5 12 19 26
H 3 10 17 24,K 4 11 18 25Sze 5 12 19 26

Június CsP 67 1314 2021 2728Szó 1 8 15 22 29
V 2 9 16 23 30

1985
Július

Augusztus

Szeptember

Október

November

December

H 1 8 15 22 29K 2 9 16 23 30Sze 3 10 17 24 31Cs 4 11 18 25P 5 12 19 26Szó 6 13 20 27V 7 14 21 28
11 5 12 19 26K 6 13 20 27Sze 7 14 21 28Cs 1 8 15 22 29P 2 9 16 23 30Szó 3 10 17 24 31V 4 11 18 25
H 2 9 16 23K 3 10 17 24Sze 4 11 18 25Cs 5 12 19 26P 6 13 20 27Szó 7 14 21 28V 1 8 15 22 29
H 7 14 21 28K 1 8 15 22 29Sze 2 9 16 23 30Cs 3 10 17 24 31P 4 11 18 25Szó 5 12 19 26V 6 13 20 27
H 4 11 18 25K 5 12 19 26Sze 6 13 20 27Cs 7 14 21 28P 1 8 15 22 29Szó 2 9 16 23 30V 3 10 17 24
H 2 9 16 23 303 10 17 24 31Sze 4 11 18 25Cs 5 12 19 26P 6 13 20 27Szó 7 14 21 28V 1 8 15 22 29

Szarka Tibor rajzi



« áíV
Reális értékelés a végzett politikai munkáról

Oláh István, a KB tagja az alapszervezeti munka fontosságáról beszél. Csöndör László felvétele

Beszámoló 
taggyűlés 
a II-es alap
szervezetben

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

XXII. ÉVFOLYAM 2. SZÁM ARA: 2,30 FORINT 1985. JANUÁR 15.

Külföldi és hazai előadókkal

Konferencia
a bányászokért

A Magyar Tudományos Akadémia Osztályközi Bányászati Ergonómiai Bizottsága és a pécsi Akadémiai “izottság Bányaegészség- uSyi és Bányászati Ergonómiai Munkabizottsága a múlt év októberében tartotta II. Bányaegészségügyi ®s bányászati munkaélettani konferenciáját. A háromnapos tanácskozás nemzetközi mércével mérhető, hi- zen a hazai szakembereken kívül részt vettek csehszlovák, lengyel, NDK, NSZK s szovjet előadók is., „A konferencia hat témakórt ölelt fel. Így: a Me- pSeki Szénbányák, Vasas— petőfi-akna dolgozóin végett komplex egészségügyi szűrővizsgálat eredményei, műszaki porvédelem, por- edelmi fejlesztés, porex- Pozíció biológiai hatásának jjzsgálata, bányászati fog- ikozási egészségügy (zaj, aieset, mozgásszervi és eSfendszeri ártalmak),. ^egészségügy, sugárvé-J?erri, bányászati ergonómia, munkaélettan, klíma., témakörökhöz a meg-íVott hazai és külföldi elődök mintegy 80 előadással i^.°hak hozzá. Így többek pP?ött szó esett a komplexSészségügyi szűrővizsgála- ,°L jelentőségéről, a szilikózis gyakoriságának alakulásáról, a zajcsökkentési kutatások legújabb hazai fedményeiről, a nagymély- ®§ű bányászatban alkalmazott bányagépek ergonó- mmi vizsgálatáról, a föld '.mtti munkahelyek szellőzéséről, a hőterhelésről.j. Bank Józsefet, az jZemegészségügyi szolgálat°rvosát arra kértük, hogy, v*den összegezze a kon-*'encia jelentőségét.Hihetetlen, hogy mi

lyen szellemi erők összpontosulnak — s ez igazán az ilyen konferenciákon derül ki — a bányászok egészségének védelme, fenntartása, a megbetegedések megelőzése érdekében. Az ilyen jellegű konferencia a tudományos kutatások legújabb eredményeivel ismerteti meg a résztvevőket. Ez felfogható tapasztalatcsereként is. Különösen hasznosnak ítéljük meg a szünetekben történő személyes beszélgetéseket, ahol egyes témának részletesebb megismerésére van mód.— Házunk tájáról annyit, hogy míg az első konferencián két előadás hangzott el csupán üzemegészségügyi szolgálatunk részéről, addig a mostanin már külön tudományos ülés foglalkozott fél napon át az ércbányászok biológiai kérdéseivel. Így például „Immunfehérjék ércbányászoknál”, „Szilárdtest nyomdetektor alkalmazhatósága” témában Ezeken túl előadások hangzottak el vállalatunk porterheltségi kérdéseiről.— A bányászok egészség- védelme érdekében személy szerint nagyon hasznos kezdeményezésnek tartom e tudományos konferenciát. Mind a konferencia témája, mind a résztvevők száma és a konferencia ideje bizonyítja, hogy a téma nemcsak nálunk, hanem külföldön is sok műszaki és egészségügyi szakembert foglalkoztat. Ezért úgy látom, hogy ez önmagában garancia a bányászok egészségének megvédése érdekében, s a komfortos munkahelyek biztosítása terén komoly eredmények várhatók a közeljövőben.Veress Tamás

Küzdelmes év,Az elmúlt év utolsó munkanapjainak egyikén került sor a IV. sz. bányaüzemben az egész évet értékelő végrehajtó bizottsági ülésre, ahol Varga László üzem- igazgetó szóbeli tájékoztatót adott az 1984. évi tervfeladatok teljesítéséről.— Ahogy’ visszatekintünk az elmúlt öt évre — kezdte tájékoztatóját — olyan mu. tatószámunk nem volt hogy a nyersére tonna, fémkiló mellett, a vágatot is szinte 100 százalékra hoztuk. Ez utóbbinál inkább az előkészítésben van elmaradásunk, a feltáró méterünk teljesítése, ami elsősorban a jövőnket biztosítja számunkra, 100 százalékra sikerült A bányafúrás is a mai nappal teljesítette tervét. Termelékenység vonat, kozásában ugyancsak elmondható az, hogy fejtés; teljesítményeinket 100 százalék felett, teljesítettük. Erről is már nagyon régen számolhattunk be. Vágatteljesítményünk viszont jelentősen elmaradt, 89,9 százalék volt.Amolyan megkönnyebbüléssel számolt be arról az üzemigazgató, hogy október1-vel az üzemi létszámot sikerült feltölteni. így nincs az a gond, ami az elmúlt években mindig az üzemre nehezedett, hogy 40—50 dolgozó hiányával kellett a fémkilogramm tervet telje- u'teni.Szólt a költséggazdálkodásról, hiszen az elmúlt évben a vállalat számára a legnagyobb terhet ez jelentette. Sikerült a költségtervet teljesíteni, jól tudtak Gazdálkodni. Időszakosan ikadt csak anyaggazdálko- lási problémájuk, de olyan tartós anyagellátási nehézség, ami az elmúlt években számos fórumon részükről felvetődött, nem akadt.Bányászatilag sok éves tartozásunknak remélhetőleg 1985-ben eleget, tudnak tenni. Az önjáró technikához egy korszerű gépműhelyt építenek, amit bányászati vonalon már befe-

jeztek, s az év végén, a betonozási és gépészeti munkákat is elkezdték, továbbá 3 millió forintos beruházással fémtám javító műhelyt is épít az üzem. az alapozási munkákkal már itt is elkészültek, céljuk, hogy ahol lehetséges szovjet fém. támokat alkalmazzanak. Az üzemigazgató a legszebb karácsonyi ajándékként emel te ki azt, hogy egy nyugatnémet. GHH berendezést és egy UL2 1-es NDK gépet kaptak.Örömteli az is, hogy a korábbi évek produktív túl- műszakszámát sikerült több mint egyötödére csökkenteni, s ugyanígy a gépészeti egy főre jutó túlműszakot is 6,3-ról 3,8 napra leszorítani. Az összes kiesett műszakszám is jelentősen csökkent, a táppénz és a bum- lik alacsony száma miatt.összegzésképpen az 1984- es esztendőről a következőket mondta: —Ilyen egyenletesen öt éve termeltünk utoljára. Nagy kollektív összetartással, fegyelmezett munkával sikerült az elvárásokat teljesíteni. Kiemelném, hogy az üzem helyzetét dolgozóink mindig megértették, sok esetben kérés nélkül is támogatva az üzem vezetését. Azt kérném a végrehajtó bizottságon keresztül az üzemi kollektívától — megköszönve az 1984. évi munkát —, hogy ugyanilyen jó hozzáállással végezze mindenki 1985-ben is munkáját.Végezetül a jövőre nézve a következőket mondta az üzemigazgató: — 2000-ig kidolgoztuk a főbb termelési mutatószámainkat, elképzeléseinket, de, hogy addig az üzem fémkiló terve ne csökkenjen, feltétlenül szükséges az előkészített ércvagyon minőségi szintentarfcása, a vágatmennyiség növelése. Ebben az évben már vissza kell menniük csapatoknak az 1-es szintre feltáró vágató, kát hajtani, illetve a már kihajtott vágatok rendbehozatalát elvégezni.
V. T.

sikerekkel

A tanácskozás vendége 
honvédelmi miniszterAhogy az élet más területén, úgy az MSZMP alapszervezetek is számot adnak év végén az alapszervezetben folyó munkáról. Különösen fontos a reális értékelés, hiszen idén lesz az MSZMP XIII. kongresszusa. Ahhoz, hogy a KB átfogóan lássa a gondokat, reálisan értékelje az eredményeket, meg kell ismerni az alapszervezetekben folyó munkát. Ezt hangsúlyozta Oláh István vezér- ezredes, . honvédelmi miniszter, az MSZMP KB tagja, a taggyűlés vendége is.A IV. ’ sz, bányaüzem V1SZMP bizottsága II. alap- szervezetének beszámolóját 
Róka László, az alapszerve- :et titkára ismertette. A beszámoló foglalkozott a XII. pártkongresszus határozatainak időarányos végrehajtásával, valamint a Központi Bizottság 1983. ápri- is 12—13-i határozatának további feladatairól, a párt politikájának helyi megvalósításával, valamint a felébb pártszervek és az alapszervezet által hozott hatá- ozatok végrehajtásával, ér
vényesítésével. A beszámoló
Vezetőségválasztó 
taggyűlések helye 
és időpontja

IV. SZ. BÁNYAÜZEMI- cs alapszervezet: 1985. január 17., 14.0(1 óra, üzemi kisterem.II- es alapszervezet: 1985. január 17., 14.00 óra, üzemi nagyterem.III- as alapszervezet: 1985. anuár 15., 14.00 óra, ü^emlkisterem.IV- cs alapszervezet: 1985. január 16., 14.00 óra, üzemi kisterem.Szállítás alapszervezet: 1985. január 15., 14.00 óra, üzemi nagyterem.Iroda alapszervezet: 1985. január 16., 14.00 óra, üzemi nagyterem.ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEMI- cs alapszervezet: 1985. január 16., 13.45 óra, üzemben.II- cs alapszervezet: 1985. január 16., 14.00 óra, üzemben.

Oláh István, a KB tagja,

foglalkozott még a napi munkával kapcsolatos termelést segítő-ellenőrző munkával, a kommunisták helytállásával.A hozzászólások során szóbakerültek a létszámgondok, a bérezéssel kapcsolatban más iparágak és a bányászat közötti aránytalanság. A körlet fizikai állományának átlagéletkora jelentősen csökkent, az állomány 98 százaléka kicserélődött, így nem csupán létszámgondok voltak, hanem a képzett szakemberek hiánya is sok problémát, gondot okozott a termelésben.Oláh István hozzászólásában foglalkozott az ország helyzetének néhány fő vonásával és a nemzetközi helyzet néhány különösen figyelemreméltó eseményével, a béke megőrzésére való törekvésünkkel.A taggyűlés a beszámolót és a feladatokra készített határozati javaslatot egyhangúlag elfogadta. A taggyűlés a továbbiakban megválasztotta a vezetőségvá- lasztó taggyűlés tisztségviselőit. Tóth János

III-as alapszervezet: 1985. január 16., 14.00 óra, üzemben.IV.-es alapszervezet: 1985. január 15., 14.00 óra, üzemben.V- ös alapszervezet: 1985 január 17., 14.00 óra, üzemben.VI- os alapszervezet: 1985. január 17., 14.00 óra, üzemben.KUTATÓ-MÉLYFÚRÓÜZEM1985. január 15., 16.00 óra, Központ, kisterem.KÖZPONTI- es alapszervezet: 1985. január 17., 15.45 óra, MÉV Szálló zsebszínpad.II- es alapszervezet: 1985. január 16., 15.45 óra, MÉV Szálló zsebszínpad.III- as alapszervezet: 1985. január 17., 15.45 óra, Központ nagyterem.IV- es alapszervezet: 1985. január 17., 14.00 óra, Anyagosztály.Küldöttértekezlet: Központ pártvezetőség: 1985. január 24., 15.00 óra, Központ nagyterem.
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Negyven év történelmének alakítói
Az újév napjainkban amolyan megméretést is jelent. Mire jutottunk, a kitűzött feladatokat menynyire teljesítettük — legyen ez közösségi, vagy csupán családi —, mi az amit az új esztendőben kell majd eredményesen elvégezni. De ez nem volt mindig így, hiszen voltak olyan esztendők, amikor pusztán a túlélés jelentette a legnagyobb eredményt. Feladatokról akkor nemigen lehetett szó. Aztán egyszer minden , túlélő felett utoljára gyülekeztek a háború viharfelhői , és másnap a derült ég már az új életet hirdette.

— Miként emlékeznek a 
40 esztendővel ezelőtti év
váltásra? — kérdeztük Pál 
Józsefet, Nagy Zoltánt, Pap 
Ernőt és Rézműves Tibort.PÁL JÓZSEF: — Az első bombatámadástól az utolsóig Pesten éltem. Az 1944-es szilveszter nekem nagyon emlékezetes. Vagy 13 SAS behívót kaptam addig, de mert a MÁV-nál, hadiüzemnél dolgoztam, így mindig felmentést kaptam. A 14-nél viszont már nem, s így 1944. december 16-án be kellett vonulnom. Kéthetes katonaként szilveszter estéjén a 6-os villamossal utaztunk ki tulajdonképpen egészen a frontig. A front ekkor a Kelenföld és Ferencváros közötti vasúti sza-
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kaszt jelentette. Éjszaka vetettek be minket, de másnap reggel 8 órakor indult meg a támadás. Nekünk kellett volna áttörni a szovjetek felé. Egy kézigránát azonban pontot tett az én háborúsdimra. Megsebesültem, s hadikórházba kerültem. Onnan már nem is mentem vissza a frontra.— A szilveszter tehát nekem a lövészárkot, az ágyúzás a pezsgőbontást, az új év első napja a sebesülést, s egyúttal egy jobb korba való lépés kezdetét jelentette. Január 16-án felszaba. dúlt a városnak az a része, ahol én is laktam, s ez már többet jelentett, mint boldogságot. Ettől a naptól a teljes felszabadulásig már a szovjeteknek hordtam én is sokad magammal a Mar- git-híd pesti hídfőjéhez — a Dunán át — az aknavető lövegeket.RÉZMŰVES TIBOR: — Én még gyerek voltam, 16 éves, amikor a háborúnak vége lett Apám cseléd kovács volt Ujszász községben, egy gazdaságban, ahol éltünk. Itt ért november 4- én a felszabadulás. Arra emlékszem, s ennek nagy jelentősége volt, amolyan karácsonyi ajándéknak is beillett, hogy decemberben az első tanyaparancsnok a gazdaság állatállományából adott egy tehenet. Na nem csak nekünk, hanem mind a 14 cseléd családnak. Csak- hát milyen-az egyszerű ember, még ha el js menekült az intéző, a csendőrök sehol sem voltak már, féltek. Nem merték a jószágot elfogadni, mondván, ha azok visszajönnek, baj lesz. Így összesen négy család élt csak a lehetőséggel —apám is —, s fogadta el a tarka tehénkét Mondjam azt, hogy nekem ez jelentette az új élet kezdetét, mintegy utat mutatva a cselédsorból való kilépésre?! A karácsonyt és a szilvesztert is egy szovjet egységgel töltöttük barátságban és jó hangulatban,NAGY ZOLTÁN: — November 11-én szabadult fel Mezőkövesd, délután 3 órakor. Este 11 órakor- a szovjet katonák már név szerint kerestek minket a lakásunkon, hogy menjünk dolgozni. Nagyanyám és két nagybátyám ugyanis pékek voltak, s mert elcsitultak a harcok sürgősen kellett a kenyér. Négy pékség ontotta Mezőkövesden ezidőtájt a kenyeret. E napból kezdve január 20-ig a szovjet katonai gh-nak sütöttünk. Így szilveszter éjszakáján is. Nekem tehát a rengeteg kenyér, annak illata, no meg a fárasztó munka jelentette az első szabad szilveszter ünnepét.

PAP ERNŐ: — A háború vége a szentlőrinci állomáson ért. Távirász voltam, s a MÁV a katonaság alól nekem is felmentést adott. Igaz én is kaptam vagy öt behívót. Azt, hogy Pécs felszabadult, úgy tudtuk meg, hogy telefonon hívtuk a

Pap Ernőnagy állomást, s egy szovjet, katona vette fel a hallgatók Vagy fél óráig „beszélgettünk”, mi azt kérdezve, hogy ő kicsoda, s valószínű, hogy ő is eziránt érdeklődhetett. Szentlőrincen ekkor még németek voltak, de már menekülőben, s ezért nyakra-főre robbantották a síneket, a váltókat, a műszaki berendezéseket. Pár nap múlva aztán elvonult a front, s bevonultak a szovjet katonák. Ekkor december 2-át írtunk. A németok pár alkalommal visz- sza-visszatértek még repülőgépeikkel bombázni. Az egyik ilyen bombázáskor a házunk szomszédságában egy: barátom egész családját megölték. Pontosan arra a pincére esett a bomba, melyben meghúzódtak. A házuk csak megrongálódott, ha tehát ott maradnak, valószínűleg ma is élnek. Nem sokkal később egy másik barátomékat érte bombatámadás. Ott az édesapa halt meg, a többiek szerencsésen életben maradtak. A háború utolsó napjai is arra figyelmeztettek, hogy milyen szörnyű és értelmetlen. Természetes tehát, hogy a szilveszter csendesen és szomorúan telt el. Ilyen körülmények között kinek is lett volna kedve ünnepelni? Sok kedves arc hiányzott, mert egy gyilkos háború megpecsételte sorsukat.
— A pusztító háború 

után mit jelentett önöknek 
személy szerint a felszaba
dulás?PÁL JÓZSEF: — Lakatosinas voltam Pesten, s olyan lehetőségem maradt volna, ha a korábbi rend. szer marad, hogy az apám örökébe lépek, s én is vasutas leszek. Esetleg mozdonyvezető, vagy kocsivizsgáló lakatos. Igaz voltak mozdonyvezetői ábrándjaim, s ezért is mentem lakatosnak. Meg kell mondanom, hogy önmagában a lakatos szakmát js szerettem. Ugyanakkor ennek megszerzése, alapfeltétele is volt annak, hogy esetleg mozdonyvezető legyek. Különben tanoncként elkezdtem a

Visszaemlékezések az 1945-ös évre
polgárit — mindig fűtött a tanulás vágya —, de közbe szólt a háború. Három osztályt végeztem el, s katona lettem.— A felszabadulás után a MÁV-hoz tartozó bánhi- dai erőműnél helyezkedtem el üzemlakatosnak. Itt az a lehetőségem is megvolt, hogy az iparvasúton mozdonyt is vezethettem. Munkahelyemen valószínűleg látták a tanulásért való igyekezetem, s szakérettségire javasoltak, melyet 1950-ben el is végeztem. La. katos lévén gépészmérnök szerettem volna lenni, de aztán Miskolcra kerültem a bányamérnöki karra, összefoglalva tehát: a felszabadulás békét, nyugalmat, továbbtanulási lehetőséget jelentett, de nemcsak nekem, hanem igen sokunknak.Az egyetem elvégzése után 1956. május 1-vel áthelyezéssel került a vállalathoz. Ídekerülésekor azonnal a mélyvízzel találta magát szembe. A vállalat szel- lőztétési mérnöke, majd 1960-ban a Hl, sz. bányaüzem területi főmérnöke lesz. Két évvel később kihelyezik a bányaüzembe szakvezető mérnöknek, majd az I. sz. bányaüzem szellőztetési, később biztonságtechnikai mérnöki teendőit látja el. Ezt a beosztást végzi az üzem IV. sz. bányaüzembe történő költözése után is, egészen nyugdíjba vonulásáig, 1979 decemberéig.RÉZMŰVES TIBOR: — Apám nyomdokain haladva 1945 után én is kovács segédlevelet szereztem. Elhelyezkedési lehetőségem ott a községben nem volt, így Pestre a MÁV-műhelybe mentem dolgozni. 1950 őszén bevonultam katonának. Pécsre az A/l-be kerültem, s mi lettünk az első karhatalmisták. Egy évvel később a laktanya javaslatára pártiskolára kerültem, majd annak elvégzése után, vissza a laktanyába zászlóalj agit.-prop. instruktornak. Ettől a naptól kezdve folyamatosan pártmunkásnak érzem magam. A leszerelés után Pécsett. maradtam a járási pártbizottságon, a párt és tömegszervezeti osztály1 munkatársa lettem, majd a

Rézműves Tibor

megyei pártbizottság politikai munkatársa.— Ha odahaza maradok és nem következik be a fel- szabadulás, olyan helyzet állt volna elő, hogy én is cseléd leszek, mint apám. Az intéző még annak idején — bár jó szakember volt az apám — közölte, csak azért maradhatunk a gazdaságban, mert három fiúgyerek van a családban, s számítanak majd a munkánkra.1957 januárjában szerelt le az ideiglenes karhatalomtól és indult munkát keresni. Mivel a rokonságból többen a szénbányáknál dolgoztak, így Pécsbányára ment, de elküldték, menjen oda, ahol eddig is dolgozott. Ugyanígy járt a Sopi- annánál történő jelentkezésekor is. Ezek után jött a II. sz. bányaüzembe csillésnek, majd az üzem kovácsa lett. Másfél évvel ké- sőbb kiemelték, s a vállalati szakszervezeti bizottság bér-termelés felelőseként dolgozott, s közben elvégezte a bányaipari techniku. mot. Hat évig végezte ezt a megbízatást. Innen útja a III. sz. bányaüzembe vezetett, ahol párttikári megbízatást kapott. Négy év után tanult szakmájába került, s azóta — 1969 — dolgozik mint aknász, jelenleg fémtámfelelős.

Nagy ZoltánNAGY ZOLTÁN: — Sokat jelentett nekem a fel- szabadulás. Azzal mindig tisztába voltam, hogy sem apám mesterségét, acipész- séget, sem pedig nagyanyám és nagybátyáimét, a pékséget nem kívánom folytatni. Ezért is jártam gimnázium, ba, mondván, majd továbbtanulok. Azonban a háború elsöpörte terveimet. Dolgoznom kellett, hatan voltunk testvérek, s én mint a legidősebb, már a családért is felelősséget, éreztem. Sok helyen próbálkoztam, így a vasútnál, a budapesti ruhagyárnál, az olajkutatásnál. Az alföldi olajfúrásnál először a geofizikán, majd a geológián dolgoztam. Kilenc- hónápos tanfolyamon geológus-technikus képesítést szereztem, de sokan lettünk ilyen végzettségűek, s hatunkat áthelyeztek a bauxit- hoz; az akkori MASZOBAL- hoz. Így kerültem Nyírád- ra, majd az összevonást kö. vetően a Bakonyi Bauxit

bánya Vállalathoz. Szép szakmát, szép feladatokat és munkahelyeket adott nekem a felszabadulás, s köny- nyebbet, mint addig a pék. lapát jelentett.Véletlenül került a vállalathoz. Halimbán, a Bauxitbánya Vállalatnál dolgozott, s felesége Budapesten volt óvónő, majd Pécsre helyezték. Nagy Zoltán ekkor mit sem tudott a pécsi bányáról. Végül is egy évig éltek így, ő Halimbán, felesége Pécsett. Ezután szánta rá magát, hogy Pécsre költözik, s így helyezkedett el 1959-ben a II. Sz. bányaüzemben. Csillés lett* majd vájár, később robbantómester. Majd a későbbiek folyamán körletgeológus-tech- nikus, s végül a technológiai csoporthoz került, ahonnan 1984 augusztusában ment nyugdíjba.PAP ERNŐ: — A felszabadulás után első dolgunk volt, hogy megkezdjük a megrongált vasúti pályát rendberakni, ezzel valójában egy új élet felé raktuk le a síneket. Számomra azonban az új életet nemcsak ez jelentette. Az elsők között jelentkeztem a KMP- be, amit. aztán rossz szemmel is néztek a vasútnál. Ott ugyanis majdnem mindenki a szociáldemokrata pártba lépett. Mondjam azt, hogy ki is ebrudaltak ezért? Mert így volt, pedig gyúrtak eleget, hogy közöttük a helyünk — hárman vagy négyen lettünk a kommunista párt tagjai —, de kitartottunk. Elkerültem a vasúttól. Egy év elteltével visszamentem, igaz, csak pályamunkásnak vettek fel. Jó egy évig dolgoztam így, s közben megerősödött a párt, visszavettek távirász- nak.1956 március első munkanapján betanított lakatosként került Kővágószőlősre, a központi műhelybe. Ahogy mondta, ő az eltelt évtizedek során szinte semmit sem változott, de ugyanígy munkahelye sem, hiszen helyileg is szinte ugyanott dolgozik, ahol 1956-ban kezdett. Lassan húsz éve, az Április 4. szocialista brigád vezetője, a bányágépjavító csoport vezetője. Befejező gondolatként beszélgetésünk végén a következőt mondta:— A családom mindig is munkásemberekből, cselédekből állt. Nekem a fel- szabadulás azt jelentette, hogy megtaláltam a helyem, s jobban érezhettem magam az új rendszerben. Ne higgye, hogy a távirászság valami nagy beosztás, biztos egzisztencia volt a múlt rendszerben.Nem mintát kívántunk az olvasók elé tárni, e négy portré bemutatásával, bár hisszük, hogy az országot újjáépítők sorsa az övékével is jellemezhető. Pap Ernő 1945, Pál József 1946, Rézműves Tibor 1949, Nagy Zoltán 1962 óta a Kommunista Párt tagja.Veress Tamás
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Együtt gondolkodva és cselekedve
Beszámoló-taggyűlés 
a gépkocsi-szerelőműhelynél

Aknász-párttitkár
Nagy figyelem kísérte üzemünkben a gépkocsiszerelő pártalapszervezet taggyűlését. Ezt mutatja az is, hogy a taggyűlésen megjelent Kapás László, a megyei, 

Varga Jenő, a vállalati, valamint Szőke József, az üzemi pártbizottság képviselője. Miért is e megkülönböztetett figyelem?Elsősorban azért, mert 1981-ben, decentralizálás következtében újonnan alakult az alapszervezet, egy teljesen új, fiatalokból álló „tapasztalatlan” vezetőséggel. A beszámoló, melyet 
Szabadella József, a pártalapszervezet titkára ismertetett, az elhangzott vita bizonyította, hogy felnőttek a feladatokhoz. A területükön megvalósították a párt vezető szerepét, kialakították a jó irányítást, együttműködést a gazdasági és társadalmi szervekkel. Igen sokat törődtek a fiatalokkal, a pályakezdőkkel.A szintén decentralizált KlSZ-alapszervezetről elmondható, hogy a jobbak közé tartoznak üzemünkben, akik már eddig is több igen jól felkészült komoly fiatalt ajánlottak a párttagok sorába.A pártalapszervezet komoly eredményt ért el az agitációs és propaganda- munka területén, különösen a pártoktatásban. A megszokottból kizökkenve Haa már nem közvetlenül a napi munka befejezése után, a műhely étkezdéjében, autóbuszra sietve tart

ják az oktatásokat, hanem kulturált környezetben, a Ságvári Endre Művelődési Ház propagandista klubjában, rendszeres filmvetítések közbeiktatásával, egy- egy témához külső előadó meghívásával.Az alapszervezetben minden párttagnak van konkrétan értékelhető megbízatása, melyek teljesítését taggyűléseken, a rendszeresen megtartott pártcsoportérte- kezleteken számon kérik. Igen fontosnak tartják és a taggyűlésen is a hozzászólók kiemelték a párttagok személyes példamutatását, úgy a munkahelyen, mint a magánéletben, hogy ezzel is csökkentsék a még meglevő — ugyan nem sok — fegyelmezetlenségek számát. Jól együttműködtek a gazdasági vezetőkkel és sokat tettek munkaszervezéssel, a műszaki fejlesztéssel, az újítómozgalommal, a hatékonyabb, takarékosabb, biz tonságosabb és egészségesebb munkavégzés érdekében. Nagy szerepet vállaltak a bányaüzemek részére megtervezett és elkészített kiszolgáló szervizkocsi megvalósításában.A beszámoló taggyűlésen elhangzottak és a végzett munka bizonyította vállalatunk egy kis kommunista kollektívájának együttgondolkodását, tenniakarását, a még jobb politikai és gazdasági eredmények eléréséhez, amihez további sikereket kívánunk. Halász István

Scheitler Jánossal, a IV. sz. bányaüzem egyik „legöregebb” aknászával a IV. szint fúrószár raktárában beszélgettünk munkájáról, múltjáról, jövőjéről, miköz. ben ő időnként az órájára tekintett: várják a csapatok, menne már.
— A bányaipari techni

kum elvégzése után, 1961- 
ben kerültél az I. sz. bánya
üzembe, azóta aknászként 
dolgozol?— Nem egészen, mert akkor az volt a divat, hogy az újdonsült technikusokat beosztották váj végre, hogy gyakorlati tapasztalatokat is szerezzenek a bányamunkáról. Aztán meg bevonultam katonának, végül is 1965-től dolgozom aknászként.

— Mit jelentett akkor és 
mit jelent ma aknásznak 
lenni?— Az aknászmunka jelenleg sokkal szerteágazóbb feladatot jelent, mint régen. Vegyük például a csapatok anyagellátását. Régebben minden aknásznak volt két fenntartója, akikkel renge

teg dolgot meg lehetett csináltatni ma már az is nagy szó, ha van robbantómester és nem nekünk kell robbantani. Másrészt pedig — talán a jelenleg zajló generációváltás miatt — a tíz évvel ezelőtti vájárok szakmai tudása nagyobb volt. Sok fiatal például bizonyos esetekben csak áll és nem tudja, hogy mit is tegyen, mert ismeretlen dologgal találkozik. Ez nekünk aknászoknak is fokozott felelősséget jelent. Nekünk kell jobban odafigyelni és segíteni.
— Ügy tűnik, nem vagy 

igazán elégedett?— Ennek a kérdésnek két oldala van. Ha a megbecsülés oldalát veszem, tulajdonképpen elégedett va. gyök, mert elismernek, az emberek elfogadnak. Amiért nem vagyok elégedett az azért van, mert az ember mindig akar valami szebbet, valami pluszt adni magából. Én mindig megpróbáltam a munkámat maximálisan jól végezni.

Történetesen a csapatok kéréseit a legrövidebb időn belül teljesíteni. Ezért is alakult. ki az emberek és köztem egyfajta bizalom.
— Ha már a bizalmat em

líted, tavasszal végrehaj
tott átszervezések után új
jáalakult az 1-es körlet, 
párttagsága neked szavazott 
bizalmat, téged választott 
párttitkárának. Mit jelent 
számodra ez az új feladat
kör?— Csak a párttitkárság új, a mozgalmi munka nem, hiszen 1957-től KISZ-tag voltam, aztán voltam KISZ- titkár is, 1969-től az I-es körletben, sőt a párttitkári feladatkör sem egészen ismeretlen, mert egy évig még a korábbi körletrendszerben az akkori párttikárt helyettesítettem, amíg ő pártiskolán -volt. Ami újat hozott — talán a korral is jár, hiszen 42 éves vagyok —, hogy higgadtabban kezelem a felmerült problémákat. Visszatérve arra, hogy mit jelent ez a feladat!

Az, hogy az aknászmunkát és a párttitkári munkát jól elvégezzem, sok plusz energiát jelent, de egyelőre megy. A vezetőség is új, most kezdünk összeszokni, együtt tanuljuk a gyakorlatban alkalmazni az elméleti ismereteinket, összességében úgy vélem, hogy elfogadtak az emberek, s ha ennek az ellenkezője igaz, az úgy is kiderül majd a választásokon.
Wesztl

Szakszervezeti 
beszámoló-taggyűlés 
a nyugdíjasoknálTöbb mint háromszáz fő észvételével tartották meg a Ságvári Endre Művelődé- Sl Ház színháztermében a vállalat nyugdíjas szakszervezetének 1984. évi beszámoló taggyűlését. A résztvevők először egyperces néma felállással adóztak közelmúltban elhunyt társaik emlékének, majd dr. Tóka 
István, az alapszervezet titkára számolt be a mintegy fős kollektíva tevékenységéről.Elmondta, hogy a vezetőség minden egyéb feladata mellett a legfontosabbnak a szociálpolitikai munkát tekinti. Fontos ez azért is, mert a tagság közel egy- üarmada alacsony nyugdíjul él. A BDSZ, a vszb és vállalat, illetve az üzemek által nyújtott anyagi ‘irogatásból elsősorban ők, Az üdültetéssel kapcsolatán elmondta, hogy — el- osorban a melegvizes für- ohelyekre — 1984-ben saj- l„°s.,nem tudtak minden je-.“htkezőnek üdülőjegyet b,ztosítani.A jól sikerült programok, 9nüezvények ellenére prob- ®múk vannak a klubélet temetőn. A legfőbb gond, 'mgy az alapszervezet ki- °tte már a klubhelyiséget. A beszámolót követően

hozzászólásokra került sor. Többen is köszönetét mondtak azért a törődésért, segítségnyújtásért, amivel se. alapszervezet tisztségviselői és aktivistái próbáltak segíteni gondjaikon.
Bóka Sándor, a vszb munkatársa elmondta, hogy a melegvizes fürdőhelyekre szóló üdülőjegyek számának emelésére nem tud ígéretet tenni, de a klubhelyiség problémáját a vállalat— a lehetőségekhez mérten— feltétlen meg kívánja oldani.
Kovács István, az MSZMP MÉV Bizottságának titkára egyebek között foglalkozott az alacsony nyugdíjjal rendelkezők helyzetével. Elmondta, hogy éppoly gondja társadalmunknak, mint a nagycsaládosok helyzete. Szomorú, hogy elsősorban azok, akiknek nincs támaszuk csak nagyon szerényen, komoly anyagi gondokkal küzdve tudnak élni, pedig olyan emberekről van szó, akik már letették az asztalra a maguk becsületes munkájának eredményét.Dr. Tóka István zárszavát követően a tagság elfogadta a beszámolót, a szám- vizsgáló bizottság jelentését, majd megválasztotta a vezetőségválasztó taggyűlés tisztségviselőit. N. G.

Közvetlenebb kapcsolat, 
hatékonyabb érdekvédelem

a főbizalmi
Fridrich László, a Kutató-mélyfúró üzem tmk lakatosa 1981 óta a szolgáltató üzemegység főbizalmija. 1957 óta dolgozik az üzemnél, 1967 óta visel szak- szervezeti funkciót, nevezetesen üzemi tt-elnök. Munkatársai szeretik, tisztelik, a hozzá tartozó bizottságok jó munkáját nagy tapasztalatával elősegíti. Olajos ruhában ül az irodában, ahol a szakszervezeti munkájáról beszélgetünk. Siet. Nemsokára újból a javítandó fúrókocsi alá kell feküdnie, hogy mielőbb újra termelhessen.— Azt hiszem, valóban jobb ez az új rendszer. Én ritkábban járok ki vidékre, ezért csaknem minden szb- ülésen részt tudok venni.Ez nagyon hasznos dolog. A témákat előre ismerem, így mindig meg tudom kérdezni a bizalmiakat és a velem együtt dolgozók véleményét..Az szb-n igyekszem az érdeküket képviselni. Utána rögtön mindenkinek el tudom mondani, mi is történt.Ennél is fontosabb talán az a szakszervezeti munka, amelyet a két szb-ülés között végzünk. Sok probléma megoldásához keresnek fel a bizalmiak, vagy közvetlenül munkatársaim. Például a munkakörülmények javítása igen fontos, úgy gondolom ebben az üzemvezetéssel együtt sikerült már néhány jó eredményt elérni. A közvetlen gazdasági vezető partnereimmel jó a kapcsolatom. Komoly vita általában csak a béremelési kérdésekben van. Ilyenkor józanul gondolkodva, kompromisszumot kell kötnünk. Egyrészt a rendelkezésünkre álló keret mindig kisebb, mint amennyi szükséges lenne, másrészt szinte mindenkinek van indoka: az egyik régi törzsgár-

datag, a másik fiatal házas és lakásra gyűjt, amott sok a gyerek, nem is beszélve arról, hogy elsősorban a végzett munka a differenciálás alapja. Szóval, akármelyik ujjamat harapom meg, mindegyik fáj.— Ahol magam nem tudok segíteni, az szb-titkár- hoz fordulok, ő meg az üzemvezetőséggel együtt megkeresi a megoldást. Ha van, mert bizony vannak elintézhetetlen ügyek is, akárhogy is, de ebbe bele kell nyugodnunk. Igaz, ez viszonylag ritka eset, hiszen lehetetlenséget mi sem kérünk és nem is tudunk támogatni.— Ügy gondolom, ha szakszervezeti munkámmal meg vannak elégedve, ez nem csak az én érdemem. Egyedül mit sem tudnák csinálni. De segítenek a bi- zalmik, munkatársaim, gazdasági partnereim. Közösségben élünk. Feladatainkat csak a jó célra irányuló közös munkával tudjuk megoldani. Koch László

A KISZ-titkór hogyan látja?

Jogaink és kötelességeink
„Olyan ifjúságunk van, 
amelyre számítani lehet”

(Németh Károly, 
az MSZMP KB titkára)

Ifjúságunk megítélésének va
lós alapja: hogyan teljesíti kö
telességét, miként él és gondol
kodik, mit tesz a társadalomért.

Az ifjúsági parlamentek és 
egyéb fórumok jelenlegi ta
pasztalatai azt mutatják, hogy 
t fiatalok egy részét jobban 
foglalkoztatják a jogaik, mint 
a kötelességeik. Míg az ifjúság 
többsége a jobb felkészülésben, 
t hatékonyabb munkában ke
zesi a problémák megoldását,
?gy része nem vállalja a szem
benézést a gondokkal: miköz- 
>en igényeket támaszt a tár
sadalommal szemben, önmagá
val szemben nem támaszt kö
vetelményeket.

Ezirányú tapasztalatairól ér
deklődöm Schlitt Andrástól, a 
II. sz. bányaüzem KlSZ-titká- 
rálól.

— Valóban te is úgy érzed, 
hogy többet törődnek a fiata
lok a jogaikkal, mint a köte
lességeikkel? Mit lehet tenni 
íz ilyen tendenciák ellen?

— Ez nem egyértelműen a 
kötelességek felejtése, vagy ha- 
tyagolása, hanem a fiatalok tü
relmetlenségére vezethető visz- 
sza. Fiataljaink — mint az 
VISZMP KB Politikai Bizottsá
ga is megállapította kibocsá
tott vitaanyagában — az előző 
generációkkal nehezebb körül
mények között vágnak neki az 
életnek. Fő helyen említhetjük 
a lakáshoz jutás és a munka
helyi érvényesülés lehetőségét.
Ahol szülői segítség nem áll a 
háttérben, ott főleg komoly lé
péshátrányba kerülhetnek.

— Szövetségünknek fontos 
feladata a párt és a szocialis
ta társadalom ideológiáját, nor
máit és céljait a fiatalokkal tu
datosítani, hangsúlyozva saját 
felelősségüket is társadalmunk
ért. Bár ezt nehéz feladatnak 
érzem addig, míg az életvite
lükhöz szükséges alapvető és jo
gos igényeiket nem tudjuk bizto
sítani. Ehhez egész társadalmunk 
összefogására szükség van. A 
problémák enyhítésére, a la
káshoz jutás könnyítésére vál
lalatunk KISZ-bizottsága elha
tározta, hogy olyan pénzügyi 
alapot hoz létre, amelynek ösz- 
szegét kommunista műszakok- alapozzuk meg. 
ból, illetve pénzes társadalmi

munkából teremtjük elő. Az itt 
befolyt összegből tudnánk 
konkrét anyagi segítséget nyúj
tani rászoruló fiataljaink egy 
részének.

— A munkahelyi érvényesü
lés terén szerencsés helyzetben 
van üzemünk, hiszen előttünk 
álló nagy feladat az V. sz. bá
nyaüzem beindítása, amelyhez 
szükségünk van sok jól kép
zett fiatal szakemberre, itt le
hetőségük nyílik végzettségük
nek megfelelő foglalkoztatott
ságukra, aminek természetesen 
a méltányos bér is velejárója.

— Az ifjúsági szocialista bri
gádoknak is fontos szerepet tu
lajdonítok a munkára nevelés 
területén, a brigádok és az üze
ntünk érdekében szükség van 
a hozzánk került fiatalok jó 
szakemberré nevelésére.

— A meglevő problémák ellené
re úgy érzem, hogy fiataljaink 
döntő többsége becsületesen 
végzi a munkáját, sokan vál
lalnak társadalmi tevékenysé
get, mert azt hiszem tisztában 
vannak vele, hogy amit létre
hozunk, azzal saját maguknak 
és gyermekeiknek a Jövőjét 

S.-né Forr Anikó
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Átutalási betét, 
munkabérátutalás

Az átutalási betétszámla az 
egyik legkedveltebb OTP üzlet
ág. Baranya megyében jelenleg 
közel 21 oou átutalási betétszám
la tulajdonost szabadít meg sok 
gondtól az OTP azáltal, hogy a 
havonta esedékes számláit — a 
megbízások alapján — kiegyen
líti.

Az átutalási betétszámla ter
hére a számlatulajdonos meg
bízást adhat közszolgáltatási di
jak (például lakbér, vízdíj, vil
lanyszámla stb.) és más visz- 
szatérö díjak (tv-előfizetési díj, 
hírlap, telefon stb.) rendszeres 
kifizetésére, valamint eseten
ként is rendelkezhet készpénz- 
kifizetés, vagy átutalás teljesí
tése iránt. A megbízások havi 
kiegyenlítéséhez szükséges ösz- 
szeg befizetése történhet átuta
lási postautalványokkal, vagy a 
számlatulajdonos illetménye 
meghatározott részének rend
szeres átutalásával az átutalá
si betétszámla javára.

Az átutalási betétszámla na
gyobb megtakarítások elhelye
zésére is alkalmas, mivel a hó 
végi betétösszeg 4 százalékkal 
kamatozik, sőt a mozdulatlan 
rész külön számlán egy évre 5 
százalékos kamatozásra is le
köthető.

Az átutalási betétszámláról 
teljesített megbízások után té
telenként egységesen 3 forint 
költség kerül felszámolásra, de 
a számlavezető fióknál történő 
készpénzfelvételek, hiteltörlesz
tésekre vonatkozó átutalások, 
más takarékpénztári számlára 
történő utalások, valamint az 
egyéves lekötésű számlákra 
történő átvezetések és annak 
teljes forgalma költségmentes.

A Mecseki Ércbányászati Vál
lalat és az OTP között 1931. ja
nuár hónapban létrejött a mun
kabér-átutalási megállapodás. 
Jelenleg már 420 dolgozó béré
ből havi 1 232 000 forint átuta
lás érkezik az átutalási betét
számla javára. Ezt a nagy ösz- 
szegct nem kell a vállalatnak 
az. MNB-től felvenni, a pénz
tárosoknak kifizetni, a _ dolgo
zóknak hazavinni és végül az 
OTP-nél vagy a postánál befi
zetni. Ez a teljes kényelem ...

A munkabérből történő átuta
lásra az üzemi bérszámfejté- 
bekben lehet jelentkezni. !

Aki pedig még nem rendel
kezik átutalási betétszámlával ■ 
és nyitni kíván, bármelyik ta
karékpénztári egységnél van rá 
lehetőség, egyidejűleg megbí
zást is lehet adni a bérátuta
lásra.

Brantmüller fmrene

1985. évi szakszervezeti 
kedvezményes üdülési lehetőségek

Albérleti
hozzájárulás

Közismert, hogy a családala
pító fiatalok lakáshoz jutásá
nak feltételei az utóbbi évek- 
ben romlottak. A lakás hiá- 
nyában albérletbe kényszerülő 
fiatalok igen magas összeget 
fizetnek, különösen ha gyer
mekkel, vagy gyermekekkel 
együtt kerülnek albérletbe. így 
a legnagyobb takarékoskodás 
mellett is csak hosszú évek 
múlva tudják előteremteni a la
kásvásárláshoz, vagy építés
hez szükséges induló összeget. 
E gondokkal foglalkozva az if
júsági parlamenteken többen 
javasolták, hogy a vállalat a 
lehetőségeihez mérten járuljon 
hozzá a családos dolgozók al
bérleti költségéhez.

A vállalat vezetősége a szük
séges felmérések után döntött 
a havi rendszeres támogatás 
feltételeiről és mértékéről, s 
azt vezérigazgatói utasításban 
szabályozta.

Az utasítás szerint támoga
tást kapnak azok a családos 
dolgozók, akik Pécs város terü
letén albérletben laknak és 
munkájukkal, magatartásukkal 
erre rászolgálnak. Az ezzel kap
csolatos feltételeket az utasítás 
részletesen szabályozza.

Az albérleti hozzájárulás ösz- 
szege gyermektelen és egy gyer
mekes család esetén havi 800 
forint, kettő, vagy több gyer
mekes család, illetve gyerme
két egyedül nevelő szülők ese
tén havi 1000 forint.

Az albérleti hozzájárulást 
igénylők nyilatkozatot töltenek 
ki, személyi igazolványukkal 
igazolják a családi állapotot, a 
közös albérletet, s bemutatják 
az érvényes lakáskérelmüket. 
A munkaügyi vezető pedig iga
zolást ad a jogosultságról, iga
zolatlan hiányzás esetén példá
ul már hozzájárulásban nem 
részesülhet a dolgozó.

Az utasítás 1985. január 1-én 
lépett hatályba. Az első kifizeté
sek február 15-én történhetne!:, 
s utána a munkabérek kifize
tésével egyidőben kerül sor a 
hozzájárulásra. Remélhető, 
hogy a fiatalok anyagi gond
jainak enyhítésén túl az albér
leti hozzájárulás fizetése a vál
lalati munkaerő-helyzeten is ja
vítani fog.

J. K.

4 .. . • — _ • . -

Lengyelországban december 4-cn tartják a bányásznapot. Ez alkalommal a vállalatunknál dolgozó lengyel bányászok ünnepséget tartottak, ahol részt vettek a II. sz. bányaüzem és a vállalat gazdasági vezetői is. Szomolányi Gyula vezérigazgató-helyettes Kiváló dolgozó és Vezérigazgatói dicséreteket adott át a jó és példamutató munkát végző lengyel bányászoknak. Az ünnepségen a lengyel bányászok szokásaikat és hagyományaikat elevenítették fel, igen jó hangulatban.Csöndör László felvétele
KiselszámolásELVÉGZETT ÉS (MÉG) ELVÉGEZETLEN DOLGAINKRÓLNyolcvannégy januárban „Ez új esztendőben ...” címmel nyilvánosságra hoztuk intézményünk idei terveit. Most visszatérünk akkori elképzeléseinkre. Mit tudtunk megvalósítani ezekből, és mit nem?Tömegsport, testkultúra: A terv szerint megkezdődött nagytermünkben a pingpongozás. A parkett kicsit csúszik, de az asztali- tenisz kedvelői viszonylag jó körülmények között verhetik a kaucsuklabdát. A testkultúrát szolgálja — egyelőre az apróságok kedvére és örömére — az október végén indított gyer- mektánc-tanfolyam is.Melegítőkonyha: A földszinten folyó konyharekonstrukció elhúzódása miatt új termünket nem kaptuk meg, így az emeleti átalakításokat sem tudtuk megkezdeni. Többen és többször érdeklődtek a szocialista brigádok tagjai és vezetői a munka állásáról, igazolva, hogy megalapozott és széles körű igény kielégítésén fáradozunk. A feladat napirenden marad, gyors megvalósítását szorgalmazzuk.Üj bemutató sorozat: Térben és időben nyitottabbá tettük bemutatóink rendjét. November—decemberben — amatőr művészeti együtteseink jóvoltából — több helyszínen és több napon állunk a közönség elé. Üj plakát és formailag megújult műsorfüzet segítette propagandánkat.Családi nagyrendezvények: Ha a lakodalmak, üzemi családi estek nagy számát tekintjük, elégedettek lehetnénk, azonban ennél többre vállalkoztunk.
Örökös Kiváló EgyüttesAz amatőr művészeti mozgalom legmagasabb elismerését, az Örökös Kiváló Együttes címet nyerte el a vállalat koncert-fúvósze- nekara,E kiemelkedő elismerést azok a művészeti együttesek kaphatják, akik hosszú időn át magas művészeti színvonalon működnek, rendszeresen részt vesznek társadalmi, politikai ünnepségeken, sikeresen szerepelnek országos fesztiválokon, az országos minősítő rend

Hogy „szülő és gyermek, kicsi és nagy” együtt szórakozhasson, tanulhasson, vagy játszhasson — azaz újtípusú családi programmal jelentkezzünk — sajnos a terv, terv maradt. Mentség, hogy szeptembertől májusig túlzsúfolt az intézmény. Több — holtpontról elindító — ötletre, javaslatra vártunk és várunk a jövőben is.Amit nem tervezhettünk:November 2-án mutatta be a Nyitott Színpad Örkény István: Kulcskeresők című drámáját. Az elkészült ör- kény-trilógia, a repertoár- jellegű műsorrend egyedülálló teljesítmény az öntevékeny színjátszásban.Nagy érdeklődés és gazdaságilag is előnyös munkavégzés jellemezte az elektronikai tanuló és konstruktőr csoport első 7 hónapos tevékenységét. Műhelyük kialakítása és értékes berendezésük kifejlesztése megkezdődött. Az előcsarnokban elhelyezett „belépő számláló” már kezük munkája, alkotó szellemük dicsérete.A Magányosok klubja olyan többletbevételt állított elő, hogy képmagnót vásárolhattak a művelődési háznak. Eredményük és hozzáállásuk példamutató.összegzésképpen: Terveink nagy része megvalósult. Vannak fontos kérdések — melegítőkonyha, családi programok — melyek megoldását az elmúlt évtől már nem várhatjuk. Lemondani róluk azonban nem fogunk. 1984 az örömök és gondok, sikerek és kudarcok éve volt. Ügy vélem, mégis az eredmények javára billen a mérleg! Zsikó János
szerben a legmagasabb szintet érik el és külföldi szereplésekkel növelik hazánk hírnevét. Az együttes vezetőinek és tagjainak szak- képzettsége, művészeti mun, kája eredményeként az együttes az említett feltételeknek minden szempontból megfelelt. Az elismerést bizonyító oklevelet november 26-án a SZOT székházéban adták át az együttes vezetőinek.dr. Roisz Andrásné

Az 1985. évi munkarend 
módosítása

A 14 1984. (X. 14.) ÁBMH szá
mú rendelkezés szabályozta az 
1985. évi munkaszüneti napok 
körüli munkarendet. Ezt a na
pilapok részletesen ismertették. 
A szabályozás értelmében dol
gozóink zömének április 5-én 
és december 23-án egy-egy 
munkanapon kellene munkát 
végezni a kapcsolódó munka
szüneti, illetve pihenőnapok kö
zött.

A vállalati termelési sajátos
ságokat figyelembe véve az 
egy-egy napos munkavégzés je
lentős többletköltséget okozna, 
a dolgozók egy része pedig fi
zetett szabadságot igényelne 
ami további gazdaságtalanságot 
eredményezne. Ezért a fenti két 
napra a vállalat kötelező sza
badságot rendel el.

Az 1985. évi munkarend-mó
dosítás így a következő lesz: 
április 5-én (pénteken) fizetett 
szabadság; augusztus 16-án 
(pénteken) munkanap, hétfői 
munkarend szerint; augusztus
17-én (szombaton) munkanap, 
pénteki munkarend szerint: au
gusztus 19-én (hétfőn) szabad
nap; november 6-án (szerdán) 
munkanap, pénteki munkarend 
szerint; november 8-án (pén
teken) heti pihenőnap; novem
ber 10-én (vasárnap) munkanap, 
szerdai munkarend szerint; de
cember 23-án (hétfőn) fizetett 
szabadság; december 24-én 
(kedden) szabadnap; december 
28-án (szombaton) munkanap, 
keddi munkarend szerint; de
cember 29-én (vasárnap) mun
kanap keddi munkarend sze
rint; december 31-én (kedden) 
heti pihenőnap.

A fenti módosítás nem vonat
kozik a folytonos munkarend
ben foglalkoztatott dolgozókra, 
az üdülők alkalmazottaira, a 
munkásszállón foglalkoztatott 
dolgozókra stb. Ezek felsorolá
sát az 1984. december 19-én ki
adott vállalati körlevél részle
tesen tartalmazza.

Juhász Károly

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
januári programjából

15-én 19.00 órakor: Énekel:
Marczis Demeter. Közreműkö
dik : Buváry Lívia. Zongorán 
kísér: Papp Zoltán. Belépődíj: 
40,— forint.
Kamaraszínház 

lG-án: A kaktusz virága.
18- án: A megkerült fiú (Som

lai bérlet).
21- én: A megkerült fiú (La- 

tinovics bérlet).
23-án: A kaktusz virága.
25- én: A kaktusz virága.
28-án: A kaktusz virága.
30- án: A megkerült fiú (Mó

ricz bérlet).
31- én: A megkerült fiú (Egye

tem II. bérlet).
22- én 17.00 órakor: Az Ex Lib

ris és kisgrafika Európában. 
Kiállítás-sorozat megnyitója. 
Ságvári Mozi

19- én: Flóra asszony és két 
férje (brazil film).

20- án: Gyónás gyilkosság után 
(USA film).

26- án: Egyiptomi utas (fran
cia film).

27- én: Twist Oliver (angol 
film).

Az előadások 16.00 és 18.00 óra
kor kezdődnek, jegyek 15.00 
órától válthatók.

Családoknak üdülni, pihenni vágyóknak szeretnénk segítséget nyújtani a szakszervezeti kedvezményes üdülés tervezéséhez, az 1985. évi üdülési lehetőségek közlésével. SZOT-os beutalókat ezideig csak 1985. I. negyedévre kaptuk meg, úgyszintén a közkedvelt hévízi bányász üdülőbe szóló kéthetes beutalókat is. Azok, akik üdülésüket az év elejére tervezik, 1985. január 3-tól március 31-ig SZOT- beutalókat, illetve a hévízi bányász üdülőbe szóló beutalókat igényelhetnek az üzemi szakszervezeti alap- szerveknél.Vállalatunk és az NDK Wismut Vállalat 1964-ben kötötte meg az első csereüdültetési szerződést. A múlt év októberében nemcsak a 20 éves évfordulóról emlékeztünk meg, hanem az 1985-ös évre újabb csereüdültetési szerződést kötöttünk. 1985-ben 210 fő üdülhet az NDK-ban, 6 turnus indul, ismét lehet Zinno- witzba is jelentkezni. Zin- nowitzban a magyar vendégeket egy új, modern üdülőrészben helyezik el, az üdülőben szauna van és felmelegített tengervízű uszoda. Melegen ajánlják vállalati dolgozóink figyelmébe ismét a tengerparti üdülést.Az NDK-ba utazni vágyók lehetőségei a következők: 1985. március 5—20-ig: Oberwiesenthal 30 fő. Utazás repülőgéppel.1985. július 5—20-ig: Ober- wiesenthal 40 fő. Utazás személygépkocsival.1985. július 23—augusztus 7-ig: Berga-Elster 40 fő. Utazás repülőgéppel.1985. augusztus 9—24-ig: Tabarcz 30 fő. Utazás repülőgéppel.1985. augusztus 9—24-ig: Oberwiesenthal 40 fő. Utazás személygépkocsival.1985. augusztus 14—28-ig: Zinnowitz 30 fő. Utazás repülőgéppel.1984. novemberében a csehszlovák urán vállalattal kötöttünk üdülési csere-
AktívabúcsúztatóKicsit szomorú búcsúztató volt nemrégiben a II. sz. bányaüzemi brigádházban. Azokat a fiatal aktívákat búcsúztatták, akik az utóbbi években tevékeny formálói, aktív részesei voltak a MÉV KISZ tevékenységének az üzemekben, a vál

Derű, mosoly, bizakodás. A képen balról Klobucsár József, Srenk Attila, Jeney Istvánná, Storcz László, Sümegi György, Lóránt László, Erdei Károly, Németh István és Drcnkovics László. Csöndör László felvétele

szerződést 2 csoportra, ösz- szesen 76 fő részvételével. Az 1984-es első vállalati— csehszlovák magyar csereüdülésünk kölcsönösen sikerrel zárult. Vállalati dolgozóink a festői környezetben a túrákat és természetet kedvelők számára rendkívüli előnyöket kínáló Tát- ra-Lomnicon érezhették jól magukat.1985. június 16—29-ig: Tátra-Lomnicra 40 fő utazhat. Utazás személygépkocsival történik, az üdülés családos.A legújabb külföldi csehszlovák üdülési lehetőség Brnótól 80 kilométerre található, Medlov. Az üdülő festői környezetben, fenyveserdő közepén fekszik. Az üdülő közelében az Orfűi tóhoz hasonló nagyságú, természetes tó biztosítja a fürdési, csónakázási lehetőséget. Az üdülőben a szobák 2—3 ágyasak, fürdőszobásak, étterem, büfé és jól felszerelt klub, társalgó, sportpálya áll a beutaltak rendelkezésére.A legközelebbi lakott település, Nami-Mesztó 6 kilométerre van az üdülőtől. A csehszlovák fél vállalta, hogy a vállalati autóbusz- szal rendszeresen beszállítja a magyar vendégeket a városba. Ezt az üdülési formát elsősorban a kikapcsolódni vágyó és a kirándulást szerető gyermekes családoknak ajánljuk.Az oda- és visszautazás külön autóbusszal történik. A 36 fős csoport 1985. augusztus o-Cn mául Medluv- ba.1985-ben Balatonfüreden, Balatonmária-fürdőn a vállalati nyári családos üdültetés az 1984-es évhez hasonlóan lesz. Balatonmária- fürdőn az üdülővendégek kulturált szórakozását, pihenését fogja biztosítani a szezonra befejeződő, szépen felújított kultúrterem. Sportolásra alkalmas területet is kialakítottak.
Gamplett Lászlóné, 

a vszbüdültetési felelőse

lalatnál folyó ifjúsági mozgalmi munkának. Persze ez a búcsúzás nem azt jelenti, hogy ezután nem vesznek részt a KISZ munkájában, hiszen tapasztalataikra, segítségükre szükség van a helyüket átvevő fiataloknak. Wcszll László
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VillanyszerelőkTízen vannak villanysze- ideje, oda nem érdemes ki- relők a Kutató-mélyfúró járni Pécsről, tehát folya-üzemben a vezetővel, Solt 
László energetikus villamosmérnökkel együtt. Van bent az üzemben egy iroda és egy műhely is, de

matos munkára kitelepült két villanyszerelő.Más munka is van persze: saját transzformátorállomások építése, más ese.alig sikerült összeszedni tekben a DÉDÁSZ-szal kell négy főt, hogy a munkáról, együttműködni. A sokszor problémákról, örömről bá- több kilométeres kábelveze- natról beszélgessünk. A ték építésébe is be kell időn-többiek vagy kint vannak a fúróberendezéseknél, vagy éppen szabadnaposak. Sietni kell, mert rögtön indulnak vidékre, probléma van az egyik géppel.
ként segíteni.A munka igen balesetveszélyes, ezért a maximális óvatosságot kell tanúsítani, a munkavédelmi szabályokat szigorúan betartják. En-Természetesen hozzájuk nek következménye, hogytartoznak az üzem telephelyének és a fúróberendezések villanyszerelői munkáinak ellátása. A munka zömét a fúróberendezések
sem áramütéses, sem más típusú baleset következtében nem esett ki műszak ebben az évben.A munkabrigád jó össze-költözéseivel kapcsolatos tételű, az „öregek” sem iga

Eredményes évek után

Papp Mihály csapatvezető szkréperelés közben.Herényi Tamás felvétele
Még biztatóbb jövőCsiindör László felvétele

Személyfelvonók 
a bányászatbanA technika széles körű zött, a már üzemelő felvo- alkalmazását szükségessé novai azonos típus beépíté- tesziK a gazdasági tényezők, séhez, melyet valószínűleg szükségessé tehetik a 1985 első negyedévében fo- fnunka emberi vonatkozásai gunk megkapni. A felvonó ls; Ez utóbbi szemlélet kőnk- technikai megoldását, biz- rét, eredménye, hogy a bá- tonságosságát G'erzson End- nyában felvonók biztosítják re ismerteti: — Ez a a. személyi közlekedést. Ez túpus tulajdonképpen nem uí dolog a bányászatban, új, ezt a Gép- és Fel- talán a lakóházak liftjeinek vonószerelő Vállalat terve- “sszehasonlítása a bányák zésében, gyártásával az épí- aknaberendezéseivel ered- tőipar hosszú ideje alkal- hiényezte, hogy a bányák- mázzá. Ezt a berendezést ban hasonló módon lehes- kisebb módosítással a gyár- sen közlekedni. A IV. sz. tó cég alkalmassá tette bá- ^“hyaüzem volt az első, nyabeli használatira. A be- anol beépítésre került a ha- rendezés jellemzője, hogy todik szint és a hetedik egyszerűsége mellett bizton- SZlnt között a személyi fel- ságos. A biztonságot szol- v°nó. gáljá a két csiga hajtóműKértem Túri Gyula fő- fogasléccel, az ellensúlyos Mérnök-helyettest és Cer- teherkiegyenlítés és a két ‘son Endre villamos főmű- független működésű fékbe- yezetőt, hogy mondják el rendezés. Bár vizsgához közleményükét a beépített tött a berendezés kezelése, ei'endezésről és a nem kis használata a reteszelt ak- osszeget felemésztő megöl- naszerelvények tovább fo- aas szükségességéről. kozzák a biztonságot. Nem.7? A bányászatban vég- utolsó sorban, de meg kell n . munkafolyamatok gé- említenem, hogy a felvonó tpr -i ével adódnak olyan beépítését áz üzem gépész- , ruletek, amelyek vagy a villamos kollektívája végez. K?riilmények, vagy anyagi te, melyet Tóka Csaba vil- „-'ií'dések miatt nem gépe- lamos művezető koordinált, ^hetők — mondja Túri Tóth János^Vula, _ a MÉV-nél ígyszállítás az, amely a leg- ,’úkebb • keresztmetszetet táe,Pezi a termelés folyamaiban. A személyközlekedés Megoldható, például népes- , ecsival ég gyalog, de mind- a fecmelvényünk szálasára fordított időt csök- Vzemankben a 6—7. zi.bt között a felvonó be- >se el«tt a 6. szinti mun- ?e.k megközelítése 7 , rüh népes személy- “í^htas után, közel száz t«i Fes ferdepálya megté- es 1500 méter gyaloglás bennkvo^ lehetséges. Ez idő- na2„ ?sszú, fizikailag pedig a y igénybevételt követelt, zöt.elvopó a két szint kö- félszmfkülönbséget más.10 Perc alatt, teszi meg és s?„„embert szállíthat egy- énu-6-' A felvonó ideális be- tárIesi helye pedig megha- EVn-ZZa a munkahelyek tnrr,rs megközelítését. A há- bp,. ne£yed millió forintos lá<,aadezés jobb kihaszná- tehát ettől is függ! rn?~ Továbbra is szorgal. dé«nk a személyi közleke- le„ .l'yen formáját.. Jelen- Szinh ^kiképzést végzünk, len a G—7. szintek kö-

szerelési munkák teszik ki. Egy-egy nagy berendezés 3 —4 hónaponként költözik, de a kisebbek bizony hetenként, néha 2—3 naponként. A gépek zöme elektromos meghajtású, így a ki- és bekötések bőven ad'
zán korosak, s van néhány igazán fiatal szakmunkás is.A bér mindig fontos kérdés. Itt is probléma volt azelőtt, mára nagyjából rendeződtek a kérdések. Főleg a mozgóbér az ami segít: a fúróberendezések üzembe.nak munkát, emellett biz- helyezéséért meghatározott tosítani kell az éjszakai vi- összeget kapnak a résztve- lágítást, a melegvíz-szolgái- vők. A fúrásoknál és vidé- tatást is. Az előírások szi- ken eltöltött munkáért gorúak és ezért minden új egyéb pótlékok is járnak, pontra szerelt berendezés Végül is egy jó munkaindítása előtt szabványossá- brigádot sikerült megismer- gi és érintésvédelmi felül- ni. Kár, hogy a múlt évben vizsgálatot kell végezni. S egy tulajdonképpen meg- mivel a gépek egy része a oldható probléma kiélező- Dunántúl területén szét- dése miatt nem neveztek a szórva működik, gyakori a szocialista brigádmozgalom- néhány napos vidéki út. ba. Pedig eddig is értek el Szombat, vasárnap, mind- jó eredményeket. És emel-egy menni kell. Emellett állandó 24 órás ügyeleti szolgálatot is kell tartani, ha baj van, az ügyeletes kocsi már viszi is ki a hiba
lett most is végeznek tár sadalmi munkát: a 39-es dandár úti iskola és a Hajnóczy utcai óvoda korszerű világítását ők szerelték felelhárításához a szakembert. Eredményeik alapján bizo-A termelés folyamatosságát amennyire csak lehet, biztosítani kell.Tatabányán jelentős bérmunka folyik már hosszabb
nyosan sikeresen szerepeltek volna a mozgalomban. Úgy gondoljuk, ez évben már ott lesz a helyük.Koch László

VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATOK 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE1984. I—XII. HÓNAPIG

Vállalat:
fémtermelés fkg 101,9%
vágathajtás fm 97.1"',,
létszám fő 100,3“',,
geológiai mélyfúrás m 103,3%

Ércdúsító üzem:
. vegyi feldolgozás t 100,4%
Bányaüzemek: II. III. IV.

százalékban
nyersérctermelés fkg 101,3 101,0 100,0
vágathajtás fm 104,8 91,2 96,2

Ki lehet-e szűrni a vándormadarakat?

Nyilatkozik a munkaügyi vezető
Szinte már közhely arról be- nyaüzem munkaügyi vezetője ban már a felvétel után de-

Kzélni hftfrv a vállalat és az elmondta, hogy - miután sza- rül W. Hatvan napon belül ezt szelni hogy a vana at es az mu^kavállalís van _ az a dolgozót leszámoltatjuk,
üzemek évek óta letszámhi- üzemnek is lehetősége van bi- — Volt olyan dolgozó, aki 
ánnyal küzdenek, ezen belül is zonyos szelektálásra. Ezt szol- másfél hónap hiányzás után 
lényeges a hiány vájvégen és gálja a felvételezési személyes jött es nyiltan megmondta, 
fenntartásban. Hogy ezen a elbeszélgetés. Ezek alapján pél- hogy a Nádor Szálló tatarozá- 
problémán segítsen a vállalat dául nem veszik fel az olyan són dolgozott. Sőt olyan is 
és az üzemek, nagy számban jelentkezőket, akik már több volt, aki a vállalati lakásépítő 
vesznek fel új dolgozókat. A alkalommal dolgoztak az üzem- szövetkezetben dolgozott, mi- 
IV. sz. bányaüzemben például ben, vagy a vállalat más üze- közben itt volt állományban. 
1984. december közepéig 376 főt méhen. Igaz, az utóbbi esetben Ezek persze kirívó esetek, de 
vettek fel. Ezen belül 175 főt az érintett üzemtől is kérnek általában védtelenek vagyunk, 
vájvégre. információt a munkavállalóról mert nagyon sok 1—2 napos

Nagyon sok szó esett már ar- A másik fontos szempont, hogy bumli így keletkezik. Az épít- 
ról is, hogy mit lehet és mit megnézik, hogy a korábbi mun- kezéseken általában 7—800 fo
kellene csinálni az új dolgozók kahelyeken mennyi időt töltött rintot fizetnek rögtön műszak 
megtartása érdekében, de az az illető és ami lényeges, az után — persze hiszen ezek a 
mellett, az is nyilvánvaló, hogy elmúlt időszakban mennyit volt dolgozók nincsenek bejelentve, 
újfelvételesek jelentős hányada táppénzen. Számos esetben ki- Talán ha a tanácsok szakigazga- 
— szomorú, de ez a valóság — derült, hogy nem lenne célsze- tási szervei jobban ellenőriznék 
eleve nem is kíván ittmaradni rű felvenni a jelentkezőt, hi- az ilyen helyeket, nekünk is 
és a tapasztalat azt mutatja, szén a korábbi bejegyzései kevesebb gondunk volna, 
hogy szinte biztos lehet benne alapján itt se lehetne számíta- Az üzem lehetősége szerint 
a munkáltató, hogy ez a nem ni a munkájára. védekezik a vándormadarak el-
kevés ember el is megy hama- — Az 1984-ben felvettek közül len, de ami ebben a kérdés- 
rosan. Vajon ki lehet-e szűrni fél éven belül leszámolt 77 dől- ben a legfontosabb lenne, a
már a felvételnél a vándorma- gozó, bizonyára ezek között is munkamorál javítása, az első-
darakat, vagy fel kell venni akadt olyan, akit eleve ki le- sorban nem az üzem, de még
mindenkit? Hiszen a velük va- hetett volna szűrni a felvétel- csak nem is a vállalat egyedü-
ló foglalkozás kidobott pénz, kor. li feladata, hanem nagyon je-
hiábavaló energia. — Eleve kizáró ok például a lentős társadalmi probléma.

Pozsgai Ervin, a IV. sz. bá- büntetett előélet, de ez általá- Wesztl László

Két-három perce sincs, hogy a bányalift ajtaján kilépve a 72-es csapat munkahelye felé vettük az utunkat, és, már itt állunk a kivilágított feltörés alatt. Néhány hónapja még ez a oányatérség esett legtávolabb az aknától, ■ s ma már ide a III. sz. bányaüzem 2/A szintjére juthat el leg- namarabb az ember,A feltörés alatt hosszú csillesor, a ventillátor sűrítését csak a vitla kerre- gésé harsogja túl. Az anyag- c'eládás kellős közepén ércünk ide, így aztán várni .teli amíg felérnek a kap- nik; Végül felberreg a jelző és Óvári Gyula csillés int,, hogy indulhatunk.Fént a feltörésfejben Papp 
Mihály csapatvezető üdvözöl bennünket. A hosszú, csaknem szintes gurító végében bányászlámpák villognak. Mint kiderül, ott most az omlasztók dolgoznak. A csapat egy úgynevezett fenyőág kamrát hajt a feltörésfejtől nem messze.— Még húsz métert megyünk vele — magyarázza a csapatvezető — amikor az elágazáshoz érünk. Itt a szinten elég laza a kőzet, ezért sűrűn kell ácsolnunk. De i volt már időnk megszokni, hisz jó két éve itt dolgozunk. Ha beljebb megy, ott ahol most az omlasztók dolgoznak, ott aztán láthat szép bányát.Amíg a csapatvezető Horn 
László körlet-geofizikussal a kettős adatról és a krumpliföld minőségű kőzetről be

szélget, elindulok „szépbá- nyanézőbe”.Ott bent, a többemeletes fejtésben, ha a fémtámok nem állnának, azt hinném fémtámraktárban vagyok. Elképesztő mennyiségű vas és fa biztosító anyagot építettek ide be.— Ilyet mi is csak ritkán látunk — mondja Filipsz 
József, az omlasztók vezetője.Később Papp Mihállyal a csapat múltjáról, jelenéről, jövőjéről beszélgetünk. A sokszoros aranykoszorús brigád vezetője az egyetlen, aki itt dolgozik még a régiek közül.— Nagy érvágás volt — meséli —, hogy 1984-ben három régi emberünk távozott a kollektívából. A nehéz időket mégis sikerült átvészelnünk, mert a hozzánk került fiatalok meg- állták a helyüket. Rendszeresen 110—115 százalék között teljesítettünk Kialakulóban van egy új kollektíva és remélem nyolcvanötben már a tervezett „felállásban” dolgozhatunk. Jött hozzánk két nagyon jó képességű fiatal és úgy néz ki hozzánk jön szakvezetőnek a Filipsz Jóska is, aki most itt dolgozik az om- lasztóknál. ö korábban a 64-es csapatvezetője volt és kiváló szakember. Ha ez így lesz — és miért ne lenne így — bizakodva nézhetünk a jövőbe. N. G.

PSZICHOLÓGUSNÁL, tizem igazgató: — Tudja, éjszakánként rémes álmaim vannak. Attól rettegek, hogy nem tudom elhelyezni azt a sok szakvezető vájárt, aki felvételre jelentkezik. Szarka Tibor rajza
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Akiknek sikeres volt az elmúlt év...

Szeretünk
vetélkedniA III. sz. bányaüzem Eötvös Loránd ifjúsági operátor szocialista brigádjáról pár évvel ezelőtt már olvashattuk lapunk hasábjain a „nótorikus vetélkedők” jelzőt.Vefcélkedési kedvükről azóta sem mondtak le, sőt csak fokozódott bennük e szenvedély. 1984. november 28-án rendezték meg a Munka és Művelődés vetélkedősorozat városi döntőjét 10 csapat részvételével, ahol szerepeltek„Eötvösék” az előkelő ___rnadik helyen végeztek. lemerték összsúlyra. A leg-Egy héttel a döntő előtt kevesebb súlyú csapat ka- a vállalati elméleti sport- Pott 10 pontot és így to- vetélkedő 16 csapata közül vább, a „legnehezebbek” 1 a 2. helyezettek lettek. Az pontot. A „nagylábon” élők I MM-döntőbe került csapat viszont a legtöbb pontot 

ia„»í poíc/í kapták. Mi mind a két I számban az „arany közép- útón” végeztünk. Végül így

MM-döntőben a MÉV csapata.Ornódi László felvételeA három fős eredményeket elérni, erősí-előkeíő har- csapatokat a verseny előtt teni hírnevünket.Urbán Ilona

Évzáró az MHSZ-klubbanA IV. sz. bányaüzem sen hozzájárult a párt hon- bár az üzem szocialista bri- MHSZ klubja már hagyó- védelmi politikájának he- gádjai idén nem vettek részt mányosan ünnepélyes kül- lyi megvalósításához, az if- oly nagy létszámmal a lö- sőségek között tartotta be- júságpolitikai határozat cél- vészversenyeken, mint az számolóját az 1984-ben vég- kitűzéseinek végrehajtásé- elmúlt évben. A létszám, zett munkáról. Az év fo- hoz. A feladatok megvalósí- csökkenés elmondható az lyamán kiemelkedő eredmé- tása érdekében jó és ered- üzemi öt- és tízpróba verse, nyékét felmutató klubtago- ményes együttműködési nyekre is. Minőségi téren vi- kat szintén ez alkalommal kapcsolatot alakítottak ki a szont javulásról számolha- jutalmazták. Magyar Néphadsereggel, a tünk be. Az üzem csapata
Dányi Zoltán, a klub tit- rendőrséggel és a munkás- 1983-ban a MÉV lövészbaj- kára beszámolójában ki- őrséggel. A klub létszáma nokságán utolsó helyen állt, hangsúlyozta, hogy a klub 83 fő, ebből 16 nő. 1984-ben minimális hátrány-a városi MHSZ vezetőség — Törekednünk kell to- nyal lett csak a 2. a Béreginé, határozatának megfelelően vábbra is, hogy az üze- Szemlics, Bejó, Iványi ösz- végezte az éves kiképzési műnkbe felvett fiatal új szeállítású csapat feladatokat. Ezen belül a dolgozókat nagyobb lét- — Egyéni versenyben Be- hazafias honvédelmi neve- szómmal bevonjuk a klub jó Ilona a MÉV bajnoka, léssel, elő- és utóképzéssel, munkájába. A klub 1984- 1984-ben neveztünk a 4 for- tömegsporttal a klub bizto- ben 36 honvédelmi rendez- dulós városi légfegyveres sította, hogy társadalmi sze- vényt szervezett, melyen bajnokságon, bár ez még repük nőtt, az aktivitás 1300 fő vett részt. A tö- nem zárult le, de eddigi 

I több éves szinlentartás után megsport az elmúlt évhez szereplésünket elfogadható- ’ javult. A klub eredménye- viszonyítva nem változott, nak tartjuk. Tóth János
Súlyemeléstagjai: Franyó József, Felső kapták 

István, Varga Zoltán. —x_u.
— Túl a verseny izgal

main, hogyan jutott a csa
pat ehhez az eredményhez?— Amikor a vállalati vetélkedőn megtudtuk, hogy a döntőbe kerültünk, nagyon örültünk, de őszintén el kell mondani, hogy először kicsit tartottunk is a köve-

csúsztunk” le a 3. helyre.
— Melyik volt a legköny- 

nyebb feladat?— Nekünk könnyű volt, de szorítottunk a győzelemért. Volt olyan feladat, hogy a csapatok szurkolóinak tapsolni kellett és hangerős-telményektől. Tudatában ségmérővel mérték, hogy voltunk annak, hogy mint melyik csapatnak van a leg- MÉV-es csapat a városi ve- több szurkolója, télkedőn helyt kell állnunk, — Hű, de meleg helyzet a hagyományunkat folytatni volt!kell. Első feladatunk volt — Holtverseny alakult ki.egy 2 négyzetméteres területen bemutatni brigádunkat, munkahelyünket. A tabló készítéséhez sok szakmai segítséget kaptunk üzemünk dekorációsától — Cser 
Györgytől — munkahelyi

Az első három hely eldön-1 téséhez meg kellett ismételni a tapsolást.— Megnyerték nekünk a szurkolóink!
•— Kik voltak ezek?— A brigádtagok közül

Rendelő helyeit a pályákra
A sportról mindenkinekMinden ember valami- Ilyenkor már óraszám bályen formában megismer- muljuk az orvosi rendelő kedik a sporttal. Ez már ajtaját. S közben azon gon- az általános iskolában kéz- dolkozunk — már aki —, dődik, a kötelező testneve- mennyivel jobb lenne egy lési óra keretében. Már kéz- kedélyes kiránduláson résztJ^4.*.ííl C-- •-- -idettől fogva kialakul a versengési forma a jobb telje- atményekért.Igen ám, amíg mások a pályákon érnek el jó ered

venni.Vannak titkos testedzők, ők azok, akik szégyenkeznek amiatt, hogy igyekeznek karbantartani testi ere.

vezetőnktől, Nagy Lászlótól, jöttek el néhányan, a mun- A tablónkra a maximális kahelyi vezetőnk és köszöpontot kaptuk. Nemcsak a zsűri, de a közönség tetszését is elnyerte.
— A vetélkedőn kulturá

lis témák is szerepeltek.— Igen. A pécsi műemlékek megismerése, kiállítások, mozi, színházi előadások megtekintése. Mindenkinek megvolt a feladata, melyik filmet, kiállítást, színházi előadást nézi meg.

net a MÉV II. sz. bányaüzem irodai KISZ-alapszer vezet tagjainak, akik a verseny során végig lelkesen szurkoltak értünk. Velük az év során már több közös rendezvényt bonyolítottunk le, valamennyit sikeresen Az új évben szeretnénk, ha az együttműködési szerző dést is megkötnénk, bár mi nem a papírformákra ala-

Felvételünkön az 56 kilogrammos súlycsoportban, Bö- hönyei József, PMSC nyert 187,5 kilogramm össztelje
sítményével. Kellcr GAbor felvétele
r

Ércbányász KupaA múlt év végén a PMSC íolev N. (Szliven) 252,5 kg.Tüzér úti csarnokában ren dezték meg a III. Ércbányász Kupa nemzetközi súlyemelő versenyt, a PMSC rendezésében.Az egyéni és csoportverseny izgalmakban bővelkedett, különösen a PMSC
56 kg: Böhönyei (PMSC)187.5 kg. 60 kg: Kállai (PMSC) 227,5 kg. 67,5 kg: Szabó (PMSC) 302,5 kg. ... 3. Katona (PMSC) 260 kg. 75 kg: Mátrai (Szekszárdi302.5 kg. 82,5 kg: Kolev Sz. (Szliven) 310 kg. 90 kg:

unutii viv/uuuuu iiví-iA feladatokat felosztottuk P°z^nk, ~ de adjuk meg egymás között, mely végre- eSyüttműködesünknek a hajtásához komoly segítsé- hivatalos formát is. get kaptunk feleségeinktől — Honnan ez a nagy is, mivel ezek nagyon sok kedv a vetélkedéshez? szabad időt igényeltek. — Ez a régmúltra vezet- Égész évben a családtól vet- hető vissza. Egyszer bene- tük el az időt. Köszönet a veztünk, elindultunk, nyer- feleségeinknek. Nagyon so- tünk. Megjött a kedvünk a kát segítettók bennünket. folytatáshoz! Jólesik kikap-
— Visszatekintve, mi volt csolódni a szakmai munká

éi legnehezebb feladat? ból is. Szeretünk vetélked-— A súlymérés és a láb- ni!nagyság mérése. — Hogyan tovább?
— Hogy érted ezt? — A továbbiakban is sze-— A „komoly” feladatok retnénk indulnj minden ve- közőtt játékos feladatok is télkedőn, természetesen jó

Személyi hírek

Meghalt: Törzsök Mihály betanított munkás (Ércdúsító üzem).

Nyugállományba került: megköszönjük a' vállala- Lipcsei Ferenc főcsatlós tunknál végzett eredményes (III. sz.-bányaüzem), Ben- munkájukat, s a nyugdíjas 
ezés Dénesné munkaügyi éveikhez kellemes pihenést, előadó (IV. sz. bányaüzem), jó egészséget kívánunk.Kis Lukács György szakvezető főaknász (IV. sz. bányaüzem), Kustra Ferenc szállítási felvigyázó (IV. sz.bányaüzem), Titz Péter csil- Vállalatunk vezérigazga- lés (IV. sz. bányaüzem), tója dr. Moizs Rezsőnét fel- Sáfróny István raktáros mentette a pénzügyi osz- (Ércdúsító üzem), Szekeres tályvezetői megbízatása alól Tibor gépkocsivezető (Szol- s 1985. január 1-től főmun- gáltató üzem), Bosch Ferenc katársnak kinevezte,segédmunkás (Szolgáltató Ugyanezen időponttól Bar- üzem). na Béla okleveles közgaz-

A nyugállományba került dász kapott pénzügyi osz- 
dolgozóinknak ezúton is tályvezetői kinevezést.

versenyzőinek szereplését Ruszanov (Szliven) 332 kg kísérték nagy figyelemmel. 100 kg: Szimics (Eszék) 325 Dermedt csend fogadta a kg. 110 kg: Levandovszki pécsi Szabó szereplését, mi- (Lvov) 355 kg. Plusz 110 kg: után bejelentették, hogy a Szebev (Szliven). hazaiak kiválósága új ma- Csapateredmények: 1.gyár rekord megdöntésére Szliven 10675, 2. PMSC 9301,1 készül a 67,5 kg-os súly- 3. Vajdaság (Jugoszlávia) csoportban. A súly 175,5 kg 7074, 4. Lvov 5084, 5. Eszék i volt, az emelés még sike- 4631, 6. Lahti 3500 ponttal. I rült, de a lökés nem, talán Kovács Miklósimajd legközelebb.A külföldiek közül ki-,-----------------------------------------emelkedett a bolgár Kolev N., aki kísérletet tett a szakítás világcsúcsának megdöntésére, de a 116 kg ezúttal nehéznek bizonyult.A magyarok ha nem is értek el új rekordokat, viszont fényesen szerepeltek, különösen a PMSC versenyzői, három egyéni győzelmet szereztek, míg csapatban a második helyen végeztek.Győztesek: egyéni 52 kg:

ményeket, addig szép szám- jüket, ezzel is védve egészmai nő azoknak a száma, ségüket. útik távé előtt, jobbik eset- Az igazsághoz tartozik, jen a lelátókról szemlélik hogy a sport, számkivetett- az eseményeket. Idősebb jei, főleg az asszonyok, mikorban aztán igazán sajnál- vei ők rendelkeznek a leg- juk, hogy nem fiatal kor- kevesebb szabad idővel és 
ban kezdtük el a sporto- úgy ritkán tudják megöl- ■ást. dani testük rendszeres ed-A fiatal lányok szeretné- zését. Űjabban az aerobik nek szépek maradni, de azt mintha valamelyest segíte- s tudják, hogy a kozmeti- ne ezen a kérdésen... ;umok nem elegendőek. Az utóbbi időben azt le- Van még más is. Túl az hét érzékelni, hogy lassan, élet delelőjén, a nők és a de biztosan a dolgozók férfiak meglepő dolgokat megértik, hogy a sportolás tápa ztalnak. Ügy tetszik, nem csupán az eredmé- íogy kezdik kinőni ruhái- nyekre törő fiatalok ügye. cat, továbbá a zakó elülső Bizonyos, hogy a legtöbb ’ombja sehogy sem akarja középkorú és idősebb em- elérni a gomblyukat, meg bernek még nagyobb szük- hogy a szoknya oldalsó cip- sége van az intenzív testzárja mindig elromlik ... edzésre, mint bármikor.Ezután logikus ugyan a Nem rekordokat kell dön- rendszeres sportolás meg- tögetni, hanem az állandó kezdésének szükségessége, mozgással szervezetünket de ugyanakkor az is termé- épségben tartani és ne fe- szetes — sajnos —, hogy ledjük, idősebb korban is mentséget keressünk, ami- nagyon jó eredménynek szabói van bőven, csak jól ki mit, ha megtudunk felelni kell találni. Aztán jön egy az élet valamilyen fizikai újabb korszak, amely már követelményének, korántsem kedélyes. K. M.

Decemberben befejeződött az 
1984, évi Bányász Kupa sakk
verseny.

Egyéniben végül is Rein
hardt József (II. sz. bánya
üzem) győzött 30 ponttal. Má
sodik: Asztalos Ferenc (IV. sz. 
bányaüzem) 29,5, harmadik: Sol
ti István (ÉDU) 28 ponttal. A 
negyedik helyen Szabó Mátyás 
(IV. sz. bányaüzem) végzett, 
míg az 5—6. helyezett holtver
senyben Előd Szaniszló (II. sz. 
bányaüzem) és Sámuel József 
(IV. sz. bányaüzem).

Csapatban a IV. sz. bánya
üzem győzött a II. sz. bánya
üzem együttese előtt.

Szentlörincen cselgáncs szakkör alakultA IV. sz. bányaüzem nem- kólában megtartott tobor- A megyei sporthivatal ké- régiben megtartott ifjúsági zón 25 fő jelentkezett. Ez- résünkre pozitív választ mrlimentién az eevik fel- uUn Próbáltunk megfelelő adott és december elejétől p , J - patronust találni. A szent- hivatalosan engedélyezte,szólaló — Szilagyi Janos lőrinci sportkör elnöke nem hogy a sportkör, Ércbányász javasolta, hogy a vállalat járult hozzá a működésünk- lakóhelyi cselgáncs sporttámogassa a szentlőrinci la- höz. Ezután próbálkoztunk körként működjön. Az I. sz. 'főtelepen szerveződő judo a MÉV-vel, az Áfész-szel az Kísérleti Általános Iskola sportkör létrehozását. Indo- ideiglenesen helyet adó ál- igazgatója szintén hozzájá- kai között elsősorban azt talános iskolával — de el- rult ahhoz, hogy heti há- említette, hogy Szentlőrin- sősorban anyagiak miatt — rom alkalommal az iskola cen az általános iskolás ko- ezek a próbálkozások is si- tornatermét használjuk, rú gyerekeknek egyáltalán kertelenek maradtak. Köz-nincs, vagy csak alig van ben a létszám 60 főre emel- sportolási lehetősége. Nem- kedett és a szülők vállal- régiben beszélgetve Szilágyi ták, hogy havi 150 forinttal Jánossal megkérdeztem, hozzájárulnak a beindulás- hogy áll a sportkör ügye. hoz. Ebből megvettünk 25 sportolási'iehe'tősége’ pedig — Az ősz elején felvető- szőnyeget és a szülők plusz ahhoz, hogy edzett, egészsé- dött. a szülők között az öt- megvásárolták a cselgáncs- ges felnőttek legyenek, ez let, hogy jó lenne valami- öltözékeket is. nagyon fontos. Tehát első-lyen sportkört szervezni és — Vagyis most itt álltok sorban a sportolási igény én felajánlottam, hogy — helyiség nélkül, majdnem kielégítése a cél, ezen túl mivel korábban judoztam meglevő felszereléssel, az pedig nem titkolt célunk, — vállalom a gyerekek ed- indulásra várva? hogy egy év múlva verse-zését. Az október elején, az — Nem egészen, mert az. nyékén is elinduljunk.I. sz. Kísérleti Általános Is. óta már történt egy, s más. k Wesztl László

— Végül is a legnagyobb 
problémák megoldódtak. Mi 
a célja a sportkörnek?— Mint már említettem, a gyerekeknek alig van


